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Letna konferenca članov Zveze komunistov 
našega podjetja, ki je bila dne 10. marca 
1966je obravnavala med drugim uspehe in 
pomanjkljivosti v gospodarjenju podjetja, 
samoupravljanje ter dejavnost članov Zve
ze komunistov v splošnem, za dobo od zad
nje konference do te, ki je na podlagi poro
čila tovarniškega komiteja in razprave spre
jela smernie in nadaljnje delo s posebnim 
ppvdarkom na dosledno uveljavljanje načel 
gospodarske reforme.
V sestavku povzemamo najvažnejše gradivo 
iz poročila tovarniškega komiteja ZK, ki ga 
je prebral sekretar tovarniškega komiteja 
tov. Milan Kavčič.

Tovariš Milan Kavčič je uvo
doma ¡povedal, da so bili člani 
zveze komunistov zaradi neneh
nega in zelo intenzivnega družbe
no političnega dela dogajanja v 
preteklem letu stalno v akciji in 
so imeli mnogo dela.

Vrstili so se drug za dru
gim razni dogodki kot volitve v 
delavske ¡svete, izvajanje smer
nic CDS, volitve v občinske, re
publiške lin zvezne organe obla
sta, vsklajevanje statuta ¡in drugih 
notranjih predpisov z najnovej- 
šimd zakoni ter razna druga do

gajanja, k  čemur pa se je pri
družila še  gospodarska reforma, 
ki !je prinesla nove skrbi, zahte
vajoč nove prijeme in način de
la, ¡da bi lahko premagali težave, 
ki nas spremljajo še danes.

Letno poročilo zajema pregled 
kako in koliko je  bilo izvršenega 
po sklepih sprejetih ¡na letni kon
ferenci leta 1965.

Leto 1965 je  hilo leto velikih 
naporov v pogledu ‘krepitve go
spodarskega poslovanja podjetja, 
ki so ga narekovali še nerešeni 
gospodarski problemi, s katerimi

smo .pričeli poslovno leto in po
zneje še uvedba gospodarske re
forme.

Poročilo navaja neštete težave, 
ki so nastale v zvezi s cenami 
naših izdelkov predvsem tistih, 
katerih proizvodnja ni bila ren
tabilna, za nekatere izdelke ¡pa ni 
rentabilna še danes.

Kljub velikim težavam pa smo 
našli zasilni izhod s skrajnim 
varčevanjem ter prizadevnostjo 
vseh članov kolektiva. ,

Iz vsega lahko zaključimo, da 
trenutna situacija ni najboljša in 
da bodo potrebni še veliki na
pori, da ¡se bo celotno poslovanje 
normaliziralo. Predvsem ho po
trebno, da v samem ¡podjetju sto
rimo vse kar ije mogoče, da bomo 
dosegli uspeh. Potrebno ¡pa je še 
z večjim elanom, vendar brez 
nervoze reševati probleme. Ka
drovsko srno ’ močnejši kot pred 
leti, zato lahko upamo na uspeh, 
če bomo ¡delali sistematično na 
problemih, ki jih poznamo. Prav 
tako pa moramo še nadalje vztra
jati in dokazovati z utemeiijenimi 
podatki nevsklajenost naših cen, 
dokler te ne bodo odobrene po 
upravičenih zahtevah kolektiva.

Gospodarska 
reforma, naš 

vsakdanji pojem
Gospodarska ¡reforma je posta

la ¡naš vsakdanji pojem, pravza
prav moto našega dela. Vsi smo 
čutili, da je bilo potrebno vzpo
redno z razvojem naše družbeno 
politične ureditve razvijati tudi 
naše gospodarstvo. Kljub željam 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Po večdnevni seji je uprav
ni odbor sprejel pretekli te
den končni osnutek nove 
analitične ocene delovnih 
mest, ki ga je bilo treba pri
praviti po sklepu centralne
ga delavskega sveta, glede 
na novo nastalo strukturo 
dela na posameznih delov-,' 
nih mestih po novi organiza
ciji podjetja. Osnutek, ki ga 
je sprejel upravni odbor, bo 
dan v najkrajšem času v raz
pravo članom kolektiva.

V našem podjetju je mno
go delovnih mest, ki se gle
de na strukturo dela medse
bojno v mnogočem razliku
jejo, zato so tudi različno 
vrednotena po metodi ana
litične ocene delovnih mest, 
ki jo je sprejel upravni od
bor.

Pri analitični oceni delov
nih mest gre predvsem za to, 
da dobimo pravilne in ob
jektivne odnose med posa- 

*meznimi delovnimi mesti kar 
je zelo zahtevno in zamota
no delo. V našem primeru 
analitične ocene so -ti odnosi 
ugotovljeni s točkami za vsa
ko posamezno delovno me
sto.

Iz izkušenj v prejšnjih le
tih vemo, da je bilo največ 
pripomb na analitično oce
no delovnih mest zaradi pre
nizkega ali previsokega 
vrednotenja delovnih mest 
zaradi napak, ki se hote ali 
nehote vrinejo v analitično 
oceno. Ena izmed glavnih 
napak je bila ta, da je bil 
vrednoten človek, ki je de
lal na delovnem mestu, na
mesto dejansko delo, ki ga 
je treba na delovnem mestu 
opraviti. Možno je tudi, da 
se v analitično oceno vrine
jo druge napake, ki vplivajo 
na neobjektivnost analitič
ne ocene delovnega mesta.

Analitična ocena pa bo 
tem bolj objektivna, če bo 
sodelovalo čim več članov 
kolektiva pri dokončnem 
vrednotenju delovnih mest. 
To sodelovanje pa mora bi
ti organizirano, pri čemer je 
potrebno, da so aktivne po
leg organov upravljanja tu
di družbeno politične orga
nizacije. Dokončno vredno
tenje delovnih mest se ne 
sme spremeniti v nesmiselno 
barantanje za večjo obra
čunsko postavko, temveč 
mora biti zasnovano na de
janski presoji dela na posa
meznem delovnem mestu, v 
primerjavi z drugim delov
nim mestom. Edino na ta na
čin bomo dosegli najstvar- 
nejše razmerje med delov
nimi mesti' v naši novi ana
litični oceni delovnih mest.

-ej-
Člani ZK in drugi udeleženci na konferenci ZK (Foto LT EMO)



(Nadaljevanje s 1. strani) 
pa smo 'bili več ali manj presene
čeni- ob uveljavitvi sprememb v 
vodenju gospodarske politike in 
postavlja se vprašanje kako .pre
magat. vse težave, ki so pred na
mi.

Vsi. vemo, da smo se v pretek
lih letih vedno borili z izrednimi - 
težavami. Razne pomanjkljivosti 
v delitvi sredstev, organizacijske 
to tehnične pomanjkljivosti pri 
vodenju poslov,, so bili vzroki, da 

: je bila naša borba za. obstoj in 
razvoj še, težja. Premagovali smo 
kritične trenutke s popolno mo
bilizacijo vseh razpoložljivih sil, 
toda-nemogoče je zahtevati, da 
bomo iz dneva v. dan z izčrpava
njem poslednjih sil reševali tre
nutne kritične težave. Vedno smo 
si želeli in danes si želimo moč
neje kot kdaj koli umirjenega si
stematskega dela, kii bi nam za
gotovilo stalen porast materialne 
osnove našega kolektiva. ,

Razumljivo »je torej, da smo z 
nestrpnostjo pričakovali ukrepe 
v zvezi z gospodarsko , reformo. 
Vprašanje je, koliko so se naša 
pričakovanja uresničila v popol
nosti, lahko pa ugotovimo, da se 
vedno resneje uveljavlja decen
tralizacija gospodarjenja in ved
no več možnosti imamo, da si 
kruh režemo sami.

Uveljavljanje .. 
skupnih interesov
Ce govorimo o samoupravlja

nju v našem podjetju, ne moremo 
težave obravnavati ločeno od ti

s tih , ki se 'pojavljajo pri uveljav
ljanju skupnih interesov naših 
proizvajalcev ter interesov skup
nosti v širšem, obsegu.

Naša splošna ugotovitev je, da 
> so naši proizvajalci že od začetka 

samoupravljanja močno zaintere
sirani za neposredno odločanje 
v tekočem procesu proizvodnje. 
Danes v času gospodarske refor
me se ta interes vedno bolj stop
njuje.

Bogate izkušnje samoupravlja
nja nam kažejo, da ne samo 
na tako imenovanih vodilnih de
lovnih mestih, temveč, da je od
govornost tudi na številnih de
lovnih mestih, ki niso vodilnega 
značaja in so tudi tam potrebne 
odločitve. To, koliko ima posa- 
samezen proizvajalec možnosti i,n 

, dolžnosti odločanja pa je odvisno 
tako od organizacije tehnološke
ga procesa, kakor tudi od kon
cepta organizacije podjetja.

Pri nas si organi delavskega 
samoupravljanja tako z notranji
mi predpisi, ¡kot tudi. s svojimi 
sklepi nenehno prizadeval],o raz
deliti odgovornost in možnost od
ločanja na čim več ljudi in čim 
več delovnih mest, saj sta ideja 
iri praksa delavskega samouprav
ljanja odprli številne možnosti in 
oblike sodelovanja naših delav

cev pri odločitvali, M zadevajo 
njihovo delovno mesto, njihovo 
delavno ¡skupino, ekonomistko eno
to, obrat in celotno podjetje. Na
ša praksa ¡delavskega samouprav
ljanja. in gospodarski uspehi, ki 
so plod te ¡prakse je pokazala, da 
čimbolj 'je Is kakim delom pove
zana’'  odgovornost za odločanje, 
bolj i:.o delavec sam upravlja de
lo, tembolj svoje -delo tudi vred
noti. To vpliva očitno tudi na 
večje uspehe pri" delu.

V naši praksi in razmerah lah
ko analiziramo delo naših delav
skih svetov ¡predvsem iz vidika 
decentralizacije, ko je neposred
no samoupravljanje možno le v 
sestavi s posrednim upravlja
njem, kar ¡pomeni, da nekatere 
funkcije upravljanja delavci izvr
šujejo neposredno sami, za druge 
pa pooblaščajo delavske svete, 
kar je iz pravnega vidika ureje
no s statutom ¡podjetja, ter dru
gimi ¡notranjimi .predpisi.

gov razvoj pogojen s tehničnim 
razvojem in napredkom proiz
vodnega procesa. Čim več sred
stev je. imel delavski svet na raz
polago tembolj je'- -skrbel, 'da so 
bila ita ¡sredstva donosno vložena 
in ustvarjala tako primeren do- 
hpdek. -Tako je tudi z načini, de
lavskimi sveti .po enotah in obra
tih. Oni lahko sklepajo in .odlo
čaj o ter smotrno gospodarijo s 
tolikimi sredstvi kc-Hkor jih ¡ima
jo n a . razpolago.

Nastaja torej vprašanje, če so 
.naši skladi davoVi , decentralM- 
rani in če niso zakaj niso.

To vprašanje ipa se nanaša na 
mnogo drugih, ki jih je trčba 

¡vzporedno rešiti npr. ugotavljaš 
nje in obračun ¡dohodka skupin 
ali enot, ¡notranje komunikacije, 
¡poslovna položaj enote itd.

Shematično — organizacijsko 
je položaj -delavskih svetov utr
jen in vsklajen z novo organiza
cijsko struktuaj podjetja, doaiv-

Med drugimi je bil na konferenci Anton Skok, sekretar občinskega 
komiteja ZK Celje (Foto LT~EMO)

Samoupravi] anj e 
zahteva smotrno in 

konkretno dejavnost
. Našim delavskim svetom se ce

sto opita »klasičen« dnevni red, 
k i zajema delitev presežka eko
nomske enote ¡in podobno, čeprav 
j a , ppdjoaje, njihovih pristojnosti 
po, s t ^ t u  podjetja dokaj razšir
jeno, saj zajema med drugim, 
sprejemanje letnega plana enote, 
mesečnih operativnih planov, for
miranje skladov osebnih dohod

k o v , obračuna poslovanja obrata, 
pravilno , izkoriščam je in vzdrže
vanje sredstev itd.
, Ze začetki delavskega- samo
upravljanja so pokazali, da- zah
teva samoupravljanje smotrno in 
konkretno dejavnost ¡in da je nje-

Ija pa preobrazbo na določeni 
stopnji našega razvoja. Glavni 
potencial te preobrazbe ,pa so me
tode dela naše organizacije ZK 
pri čemer je glavno vprašanje 
koliko komunisti uspešno ugotav
ljajo dogajanje v kolektivu in 
tako usmerjajo idejmo-politične 
akcije, pa tudi' koliko zaostajajo 
za stvarnimi razmerami svojega 
okolja.

Delo članov Zveze 
komunistov se 

odraža v skupnih 
uspehih

Ako bi hoteli ugotoviti dejav
nost članov ZK in osnovnih or
ganizacij, bi morah voditi eviden

co celotnega dela vsakega posa
meznika. Ne samo, da bi to bilo 
ogromno delo, temveč je to. prak- 

' tično nemogoče. Delo ¡članov ZK 
pa ocenjujemo po celotnem ozi
roma skupnem uspehmdoločenega 
obdobja. Ugotavljati delo članov 
ZK po zap(¡»alkih iz sej osnovnih 
organizacij in letnih konferenc 
osnovnih organizacij in letnih 
konferencah osnovnih organiza
cij je tudi nemogoče, ker so za
pisniki teh sej. ¡in konference po
večini le ..registracij a sej ¡in dnev
nega reda seje. .Samo dejstvo,, da 
je razvidno, kolikokrat so še po
samezne osnove organizacije se
stale im kaj so obravnavale doka
zuje, da so se osnovne organiza
cije lotevale tudi zahtevnih, nalog 
oziroma vprašanj in j.ih na se
stanku obdelovale. To pa tudi 
dokazuje, da je vpliv članov ZK 
ha celotno delo bilo pozitivno in 
uspešno.

Vsekakor je potrebno vsaj del
no omeniti vpliv članov ZK na 
boljše delovne rezultate in vpliv 
organizacije ZK z ozirom na se
danjo situaaijo v podjetju." Ako 
ugotavljamOj da so poslovni u- 
spehi preteklega leta vkljub ve- 
likm težavam, ki se še nadalju
jejo, biili pozitivni oziroma smo 
te. težave trenutno premagali in 
da vemo, kaj naj v bodoče de
lamo, je to tudi zasluga naših 
Članov ZK, ki so se v tem ali 
onem organu ali delovnem mestu 
borili za stališča in spodbujali k 
delu. Gospodarska reforma je  na
še .podjetje postavila pred težko 
preizkušnjo. Zato so se člani ZK 
na skupnih sestankih im na se
stankih osnovnih .organizacij se
znanjali z ukrepi, ki jih je  s se
boj prinesla reforma. Ugotavljali 
•so in opozarjali na slabosti im po
manjkljivosti ¡pri našem delu in 
predlagali odpravo teh.

Osnovne organizacije so več 
al:i manj uspešno razpravljale o 
teh vprašanjih. Ponekod je bila 
proizvodnja, realizacija, zmanj
šanje. stroškov, kadrovska poli
tika, racionalizacije, rentabilnost 
naših izdelkov, .kvaliteta izdel
kov, itehnologija.iim .podobna vpra
šanja prvenstveno na dnevnem 
redu sestankov naših osnovnih 
organizacij, oziroma razprav na 
teh sestankih.

Ponekod so prevladovala ne
bistvena ¡oziroma nepomembna 
vprašanja, ki so zasenčevala os
novne in bistvene .probleme ce
lotnega kolektiva.

Na sestankih ¡nekaterih osnov
nih organizacij po nepomembnem 
razpravljamo čas okoli drobnih 
problemov in okoli osebnih, za
dev, ki jih hote ali nehote posa
mezniki navržejo v breme celot
ne organizacije, vprašanju pla
čila članarine itd.

(Nadaljevanje na 3. strani)



Osnovne o rgan izac ije  im ajo pravilno
(Nadaljevanje z 2. strani)
Cesto ugotavljamo, da tudi dru

gi ¡problemi, ki smo jih prej na
kazali, ter so očitni in za neka
tere smo predlagali rešitev, niso 
opravljeni. Velikokrat smo ne
strpni lin s svojo nestrpnostjo 
ustvarjamo nepotrebno negativ
no vzdušje pri delu, kii vpliva na 
človeka, na njegovo osebnost. 
Nenehno ponavljanje oziroma na
kazovanje posameznih enih in 
istih problemov negativno vpliva 
na delo članov ZK, ker jih demo
ralizira in se zaradi tega zapirajo 
vase.

Vemo pa, da .naše osnovne or
ganizacije imajo pravilno orien
tacijo in  da člani ZK z izjemo 
posameznikov opravljajo svoje 
naloge in 'dolžnosti. Člani ZK se 
na vseh sestankih An pri delu bo
rijo za načela ZK in so v prvih 
vrstah vseh dogajanj v kolektivu. 
Medtem pa ugotavljamo vrsto 
manjših notranjih slabosti, tka so 
ovira našemu delu. Začnimo od 
sestankov osnovnih organizacij. 
Velikokrat je majhna udeležba 
na teh. Kaj je temu vzrok? Mor
da lb:i se ;o tem pomenili na naši 
konferenci liin ugotoviti vzrok. 
Vemo pač, da člane ZK ne bre
menijo samo sestanki osnovnih 
organizacij, temveč, da je več 
drugih sestankov na katerih čla
ni ZK morajo sodelovati. To so 
v glavnem sestanki samouprav
nih organov in političnih organi
zacij v podjetju in izven njega 
ter raznih drugih društvih, kjer 
člani ZK delajo. O iteh vprašanjih 
so razpravljale osnovne organi
zacije ZK in ugotavljale, da tisti 
članii, ki nikjer ne sodelujejo, oz. 
nikjer ne delajo ali da je njihov 
prosti čas zelo malo obremenjen 
s takim delom, najpogosteje izo
stajajo lip jih mi na sestankih os
novnih organizacij pa tudi dru
god ne. Tako se tudi njihovo de
lo ne občuti- ali pa se občuti v 
negativnem smislu 'im je povod 
za razpravo na sestankih osnov
nih organizacij. 2e leta govorimo 
da je OO ZK oziroma sestanek 
osnovne organizacije dogovor 
članov ZK za njihovo delo in ob
račun njihovega dela.

Naslednje bistveno vprašanje, 
ki hromi delo naše 'organizacije 
je čedalje manj konstruktivne 
kritike. Osnovne organizacije 
ugotavljajo, da ta  kritika izgub
lja na svojem pomenu. Govori se 
o neiskrenosti posameznih čla
nov. Ne kritizirajo in so na se
stankih tiho. Izven sestankov pa 
imajo veliko za govoriti. Vzgoj
ne kritike škoraj mi. Člani so po
stali bolj občutljivi na kritiko. 
Kritika sama pa se oblikuje, v dve 
skrajnosti tako, da je prva skraj
nost postavljena na ostrino ne
pomembnih zadev in splošno kri- 
tizdraeje pomembnih vprašanj.

Iz tega izhaja glavno vpraša
nje in sicer vprašanje medseboj
nih odnosov v prvi vrsti med sa

mimi člani ZK in med člana ko
lektiva. Očitanje neiskrenosti na
sploh je zgrešeno. Kritika bi 
morala biti konkretna ip kon
struktivna ter takrat ne bi priha
jalo do nezaupanja med člani.

Prav tako je z 0 'daosi med čla
ni kolektiva.

Oblikovanje odnosov med ne
posrednimi proizvajalci in vodil
nimi ter med strokovnimi sode
lavci so taki, da jim moramo po
svetiti vso pozornost. Posebno to 
zahteva trenutni položaj, saj 
smo v času, ko se uvajajo novi 
proizvodni odnosi na podlagi no
ve delitve dela, ki jo 'je prinesla 
reorganizacija podjetja im novo 
vrednotenje del preko analitične 
ocenitve delovnih mest. Ni .po
trebno posebej poudariti, da za 
vsako reorganizacijo delitve dela 
ali vrednotenja del nastopi faza 
graditve novih medsebojnih od
nosov, ki iso pogoj za uspešno 
delovanje novih principov in in
strumentov. Zato se ni čuditi, da 
se formirajo novi medsebojni od
nosi v dilemah in protislovjih: 
»Kaj nam bo prineslo boljše de
lovne uspehe, še nadaljnja deli
tev dela in novi principi stimuli
ranja in nagrajevanje za delo«. 
Anketa o medsefoojinh odnosih, 
ki je 'bila izvršena leta 1962 je

Milan Kavčič poroča
pokazala preko .indirektnih vpra
šanj, da so odnosi znotraj nepo
srednih proizvajalcev boljši, kot 
pa jih onii čutijo do predstojni
kov An strokovnih sodelavcev.

Čeprav so minila polna tri leta 
in je demokratizacija samouprav
ljanja odpravila nekatera proti
slovja iso odnosi še vedno-pro
blematični. Ko poizkušamo odgo
voriti zakaj in najti pravi vzrok 
moramo postaviti hipotezo, da so 
neposredna proizvajalci še vedno 
prepričani, da mnogi vodilni in 
strokovni sodelavci niso polno 
angažirani dm da ne koristijo svo
jih sposobnosti, in znanj v popol
nem zamahu. Hipotezo ne more
mo ovreči niti jo podkrepiti s

konkretnimi podatki, vendar re
zultati dela večkrat to potrjujejo. 
Verjetno >je edini pravi ¡izhodr-da 
bi hkrati odpravili oba negativna 
pojava v tem, da vsako strokov
no delo dobi potrebno družbeno 
kontrolo preko vodenja in samo
upravljanja in 'opraviči svojo 
afirmacijo v kakršnem koli uspe
hu pred javnostjo. Tako se bpmo 
izognili kritiki, da strokovni de
lavci ne najdejo pogojev za de
lo in prekinili z pojmovanjem 
ozkega tehnokratskega gledanja 
pri tem pa kritičneje pregledovali 
strokovnost dela že družbeno in 
politično priznanih strokovnih ali 
vodilnih sodelavcev, da jiim jav
nost ne bo očitala posehnih pri
vilegijev. (

Da bomo hitreje odpravljali na
kazane težave 'bo treba izvajati 
doslednejšo kadrovsko politiko in 
zahtevati smotrnejše strokovno 
delo, tudi na škodo familijar.nih 
medsebojnih odnosov znotraj 
strokovnih in vodinlih sodelav

cev . Tako smo pri drugi karakte
ristični obliki medsebojnih odno
sov, ki se kaže v ustavljanju ne
formalnih grup ali skupin med 
strokovnimi An vodilnimi delavci. 
Ne hi naštevali posameznih sku
pin, vendar je potrebno pri takih 
pojavih vedeti, da je ustvarjanje 
neformalnih skupin v osnovi ne
normalen pojav An mnogokrat vo
di k dobrim medsebojnim odno
som in razvija naprednejše tež
nje. Če pa pride pri takih gru
pah ,do formiranja Ah forsiranja 
subjektivnih načel in stališč, ki 
niso najbolje prilagojena objek
tivnim zahtevam in razvoju je 
taka grupa v svoji osnovni de
javnosti negativna in zelo škod-; 
ljiiva. Iz takih načelnih stališč za
idemo na najobčutljivejše po
dročje, ko preidemo v območje 
vsakega .posameznika kot oseb
nost iin negiramo njegovo člove
ško dostojanstvo in mu neopra
vičeno odrekamo tudi druge po
zitivne lastnosti. Vsak posamez
nik kot osebnost za sebe je v ne- . 
nebnem prilagajanju družbenim 
potrebam dela, ki ga mora opra
viti. e

v
V kolikor se .posameznik v tre

nutni situaciji ne more najbolje 
prilagoditi še ni nujno, da je asjfc 
cialen in da 'bo vedno ustvarjal 
konflikt.

Proučevanje medsebojnih od
nosov preide zaradi svojih posle
dic 'iz območja ozkih subjektiv
nih pojmovanj v objektivno 
stvarnost, v kateri vsak dan ži
vimo. Zaradi tega je v narušenih 
medsebojnih odnosih, v prepogo
stih medsebojnih konfliktih ali 
familAj arniih odnosih videti simp
tom da do naše osnovne dejav
nosti, to je do dela, nimamo naj
boljših kriterijev in odnosa in da 
je zaradi tega treba odpravljali 
vzroke slabih medsebojnih odno
sov v nedelavnosti in pasivnosti

o rie n tac ijo
posameznikov. Največkrat govo
rimo o slabih medsebojnih odno
sih zaradi slabega odnosa do de
la, čeprav to skrivamo. Nekateri, 
tolmačijo povsem demokratične 
odnose pri delu za dobre in ob- _  
sojajo potrebno 'disciplino in 
mnogokrat tudi osebno angažira
nost posameznih vodilnih za pre
živelo in da tako pojmovanje 
družbeno samoupravljanje ne 
prenese. Zavedati se moramo, da 
ravno tako birokratska pojmova
nja mora družbeno* samouprav
ljanje odpraviti. Za zaključek sle
di, da je preko študija medseboj
nih odnosov zasledovati težnje 
pozitivnih ¡in negativnih činite- 
ljev nadaljnjega razvoja .odnosov 
do dela in pozitivno razvijati, ne
gativne pa odpravljati. V na
sprotnem primeru pa se moramo' 
sprijazniti z nevarno miselno-, 
istjo, ki se čedalje bolj kaže 
med 'člani kolektiva do strokov
nih delavcev An nezaupanje do 
teh. V .tem primeru ne moremo 
in ne smemo vse strokovne de
lavce enačiti, temveč moramo od
ločno iz 'dosledno izločati tiste,
.ki imajo do dela slab odnos in - 
jih pripraviti na ta ali drug na
čin, da .svoj odnos .spremenijo.

Na osnovnih organizacijah je 
bilo slišati večkratne pripombe 
o delu tovarniškega komiteja. 
Osnovne organizacije dosti več 
pričakujejo' od tovarniškega ko
miteja predvsem, da jih informira 
o vsem dogajanju v podjetju'. Že
lijo si več direktiv oziroma na
vodil, kaj in kako naj delajo itd. 
Člani ZK želijo, da se predhodno 
seznanjajo, da lahko tolmačijo, 
zavzemajo, stališča itd., skratka 
želijo, da so seznanjajo o vsem 
prej kot drugi člani kolektiva.

O vsem tem je ¡potrebno, da 
na konferenci iznesemo naše miš
ljenje in damo predloge. Vsekat 
kor so umestne pripombe, da bi 
komite moral 'bolj pogosto zase
dati in razpravljati o vseh bist
venih zadevah življenja in dela 
članov ZK in članov kolektiva. 
Dejstvo pa je, da bo še vnaprej 
ostalo težišče dela na osnovnih 
organizacijah An manj na komite
ju, ki :naj bi bil koordinator dela 
vseh osnovnih organizacij. Os
novne organizacije pozabljajo, 
da imajo skoraj vse, enega ali 
dva svoja člana v komiteju in da 
so ravno oni vez med osnovnimi 
organizacij amd.

Gospodarska reforma- zahteva 
tudi od članov ZK drugačen pri
stop k delu od dosedanjega in ve
liko več aktivnega dela. To isto 
velja za osnovne organizacije in 
za komite. Želimo, da naša delov
na konferenca prinese pozitivne 
zaključke ina'osnovi vsestranske 
razprave v cilju izboljšanja last
nega dela člahov ZK in skupnega . 
uspeha našega kolektiva.



Em cifiheo

KREPIMO SAMOUPRAVLJANJE
Z RAZPRAVE NA 
KONFERENCI ZK

Poročilo tovarniškega komiteja 
zajema načelno precejšen del 
problematike samoupravljanja v 
kateri je deloma nakazama tadi 
vloga članov Zveze komunistov 
pri razvoju iti krepitvi samo
upravljanja. K temu je  potrebno 
dodati še ¡nekaj besed predvsem 
o tem,, da moramo čutiti dn kre
piti našo ¡družbeno odgovornost. 
Ce hočemo krepiti dn usmerjati 
razvoj samoupravljanja ter uspeš
no razvijati njegovo ¡ustvarjal
nost, moramo biti enotnejši dn 
samostojnejši v naših akcijah. To 
zahteva od nas organizacija sa
moupravljanja, ¡ki jo sestavljata 
dva pola — upravljanje in izvrše
vanje. Organizacijo pa izvajamo 
vsi, ki delamo bodisi telesno al'i 
duševno v naši delovni skupno
sti. Vsd ¡smo ¡torej odgovorni za 
svoje ¡delo in za delovanje pri sa- 
samoupravljanjiu. Ta odgovornost 
je  kazenska, disciplinska, moral
na, -materialna dn delovna ali 
strokovna. Pri vsej naši dejavno
sti pa se ravnamo po znanem 
Marksovem ¡načelu »Vsak po -svo
jih  sposobnostih, vsakemu po 
njegovem delu.« Zaradi ozkega 
pojmovanja tega itoiikb važnega 
načela pa dajemo v naši praksi 
prednost predvsem drugemu de
lu tega načela. Ta del jemljemo 
za nagrajevanje po učdnk-u, če
prav je  v tem načelu izražena 
tudi določena kadrovska politika, 
ki jo je treba upoštevati, če ho
čemo doseči dober uspeh pri sa
moupravljanju ¡in izvrševanju.

Naš decentralizirani sistem sa
moupravljanja ¡katerega smo 
uvedli pred petimi leti je dosegel 
svoj uspeh. Naša dosedanja prak
sa je pokazala, da so naši delav
ski Sveti dobro ¡opravljali svojo 
funkcijo takrat ko so v  svoji de
javnosti zajeli najširše interese 
proizvajalcev v enoti in celotni 
delovni organizaciji. Ker popolna 
decentralizacija glede na veli
kost naših ¡delovnih enot ni mož
na in  tudi nemogoča, razen v 
manjših enotah, kjer sestavljajo 
delavske svete vsi upravljalen, 
smo uvedli zbore proizvajalcev 
ali kot jih sedaj ¡imenujemo zbore 
delovnih ljutat ki na sestankih 
lahko neposredno odločajo o raz
nih pomembnejših zadevah.

Večina ¡naših proizvajalcev 
odobrava tako našo decentraliza
cijo kot življenjsko ip  uspešno, 
ki je  v skladu z interesi našega 
gospodarjenja in našimi skupnimi 
življenjskimi interesi. Da je de
centralizirano samoupravljanje 
doseglo dobre gospodarske uspe

he od svojega začetka do danes, 
ni treba posebej dokazovati. O 
¡tem govorijo že znana'dejstva.

Velika večina naših starejših 
in mlajših strokovnih delavcev, 
ki se je  v razvoju samoupravlja
nja znala spopasti s  težavami din 
jih uspešno ¡premagala, vidi v na-- 
šem decentraliziranem sistemu 
uresničitev težnje našega proiz
vajalca, da se enkrat za vselej 
odpravi mezdna miselnost dn se 
okrepi zavest ¡svobodnega proiz
vajalca za svobodno delo. Ti de
lavci člani in nečlani Zveze ko
munistov ¡so mnogo storili za naš 
napredek in tudi danes jih vidi
mo, da -si ¡prizadevajo, da bi ko
lektiv uspešno prešel ¡težave, ki 
jih ¡kot prej ne manjka. Doumeli 
■so današnjost -našega gospodar
skega razvoja, -doumeli so tadi 
vzroke ¡gospodarske reforme, ki 
jo ije treba brezkompromisno iz
vajati. Čeprav nastajajo nevšeč
nosti ih  ¡težave, so tesno poveza
ni ¡s ¡svojimi sodelavci, jih obve
ščajo ¡o gospodarskem stanju ter 
vzpodbujajo k ¡delu in boljšim 
uspehom. Ti strokovni delavci že 
zdavnaj vedo, da so ¡dobri medse
bojni odnosi ¡odvisni predvsem od 
dobre organizacije ¡dela. Zaveda
jo se, da ¡morajo ¡biti na vo-dlilnih 
delovjiih mestih sposobni za or
ganizacijo -dela, da morajo biti 
osetano disciplinirani ter Imeti 
¡lastnost samozatajevanja. Njim 
je naj večje zadoščenje to, da do
sežejo resnično človeške med
osebne odnose v svoji delovni 
-skupini.

Nasprotno temu so žal še po
samezni pojavi pri ¡nekaterih stro
kovnih ¡delavcih, kii ¡imajo odkri
to  obeležje statične miselnosti in 
se nikakor ne morejo otresti sta
rih navad iz prve razvojne faze 
¡samoupravljanja. Ti razlagajo 
vsakomur kdor jih hoče poslu
šati, da naš proizvajalec ni do
volj učen in sposoben za samo
upravljanje. Za vsak neuspeh, ki 
¡se pojavi v njihovi dejavnosti 
¡dolžijo samoupravljanje češ, da 
¡proizvajalci ne razumejo njihovih 
teženj, da je vsega dypv sfttem 
samoupravljanja. V -ista sapi na
vajajo ¡kaj bi vse oni napravili, 
če bi .imeli proste roke, če bi se 
upoštevalo njihovo mnenje in teh 
»če« in »če« se kar vsipa iz nji
hovih ust, ¡kajti oni vneto doka
zujejo, da ¡niso krivi ker je  tako, 
čeprav tega sami sebi ne verja
mejo.

Toda taki ljudje ne 'kritizirajo 
samo samoupravljanje. Pii njih 
se cesto sliši, da sindikat nič ne 
dela, ¡da je mladinska organizaci
ja  na ¡psu, da zveza komunistov 
ni ^aktivna, da ¡je sekretar komi
teja popustljiv, ¡da -bd moral di
rektor z močno roko razbijati po 
mizi in podobno. Taka kritika se 
oblikuje po kotih, hodnikih in ti

stih pisarnah, ki so zato prihlad- 
ne in jih ¡samoupravljanje še ni 
odkrilo. Mo pa -se vsa stvar zaple
te te r -se* vozel ne da kar tako 
razvozlati, ker so ga ¡sami le pre
več zavozlali in čutijo, da so nji
hovi ¡interesi v nevarnosti, tedaj 
kličejo na pomoč zvezo komuni
stov in organe samoupravljanja.

Do takih pojavov ne smemo 'bi
ti člani Zveze ¡komunistov pasiv
ni ¡in 'brezbrižni. Povezmo takim 
ljudem, ¡da delavsko samouprav
ljanje ne trpi okorelosti, dlako
cepstva, ¡licemerstva, domišljavo
sti, oportunizma in samovolje.

Morda bodo potem sami uvi
deli, 'da ¡se to ne izplača in da je 
ibiotlje, če bodo ¡proizvajalci čutili 
njihovo pomoč -v procesu proiz
vodnje, sicer se lahko žgeta, kar 
¡ne bo prvič, da bodo izločeni iz 
naše ¡delovne skupnosti toda ne 
brez posledic odgovornosti.

V zadnjem času je bilo precej 
pritajene kritike na delovanje de-, 
lav-skih svetov, če tako rečemo 
¡tehničnih in -administrativnih po
slovnih enot. Ti ¡se -niso ¡mogli ze
diniti kako bi razdelil-i nekaj di
narjev presežka. Nekateri so bili 
zato, ¡da se presežek razdeli vsem 
enako," drugi zopet zato, da se 
razdeli procentualno na višino 
obračunske postavke. Bodi ka
korkoli, o tem so v-neto ̂ razprav
ljali in menda jim tega ni ¡treba 
zameriti. To sicer dokazuje, da je 
trditev ¡o uveljavljanju predvsem 
drugega načela »vsakemu -po nje
govem delu« stvarna. Ne moremo 
¡sicer zagovarjati uravnilovke, to
da v danem primeru ne gre zato. 
Gre bolj za enotna stališča pri 
odločanju. ,

Bolje je, da razčlenimo drug 
primer, (ki je 'bolj ¡zaskrbljujoč in 
značilen. Delavec želi, ¡da je  ¡pla
čan po vrednosti za svoje ¡delo. 
Pri našem strojnem parku, .ki je 
skrajno zastarel, kar že vsakdo 
ve, se marsikaj pripeti. Nič ni 
alarmantnega, če ¡se pokvari sti
skalnica pri kateri ¡dela določeno 
število delavcev v izmenah. Ti 
delajo na normo in ker se je sti
skalnica okvarila, opravljajo ne

po ¡svoji krivdi druga nenormi- 
rana ali ¡kakor pravimo režijska 
dela, pri čemer so pa prikrajšani 
pri zaslužku. Vse je tako prepro
sto. Stroju -se posveča posebna 
skrb, ¡da ¡se ga čiimprej popravi. 
Popravi ga človek. Obenem pa ¡je 
človek pozabil na človeka. Ho
čemo povedati, ¡da je primer, ki 
se je pripetil v ,predelovalnici ko
vin pretekli mesec zelo značilen 
v tem pogledu. Deset ¡delavcev 
je bilo v tej ekonomski enoti 
prikrajšanih zaradi takega pri
mera za par tisočakov pri svo
jem zaslužku. Ti delavci -so razo
čarani prenehali delati in  se pri
tožili vodji ekonomske enote. Ali 
bi prišlo ¡do tega, če hi vodstvo 
ekonomske enote ¡imelo več skibi 
za ¡ljudi. Ali se ni ¡dalo tem de
lavcem nadoknaditi ¡njihov zaslu
žek, ¡tako ¡kot je  bil ¡to primer' v 
nekaterih drugih ekonomskih 
enotah s tem, da so bili deležni 
¡nekaj več presežka o čemer je 
sklepal delavski svet. Vse to bd 
se bilo lahko zgodilo, če bi bila 
večja ¡skrb za človeka. Vse kar 
je potem sledilo je ¡bilo pismeno 
obvestilo v.odje ekonomske eno
te sekretarju 'komiteja ¡in glavne
mu ¡direktorju. Torej! Ta dva člo
veka naj rešita nastalo situacijo 
in roke so čiste.

Toda ali ¡ima človek, ki je ta
ko ravnal vest in  prepričanje, da 
so ljudje živa bitja, da niso mate
rial, ki se ga pri inventuri eno
stavno odpiše?

Prav v listi ekonomski enoti je 
nastala pred leti podobna, toda 
težja situacija, ker 'so bili člani 
zveze komunistov premalo bud
ni. Zakaj ¡se podobne ¡stvari po
navljajo? Take pojave moramo' 
preprečiti, toda ne ¡s tem, da kli
čemo ¡na zagovor delovne ljudii, 
ki uporabljajo ta način za boj 
proti birokraciji, temveč s tem, 
da delavcem odkrito in jasno po
vemo ter ¡jih pravočasno informi
ramo o vsaki težki situaciji, ki 
nastaja iz opravičenih vzrokov. 
Zahrbtnost, intriganstvo dn neod
kritost so za medosebne odnose 
naj večje zlo.

Pravilniki
PRAVILNIK O DELITVI 

DOHODKA

Na zadnjem zasedanju je 
sprejel centralni delavski 
svet ¡nov pravilnik o delitvi 
dohodka. Pravilnik vsebuje 
določala glede delitve dohod
ka podjetja, ki so bila ¡pred
hodno obravnavana in dô " 
polnjena v posameznih eko
nomskih enotah.

PRAVILNIK HTV SPREJET

Na devetem rednem zase
danju je centralni delavski 
svet sprejel nov pravilnik o 
varnosti pri delu. Ta pravil
nik se v mnogočem razliku
je od dosedanjega, zlasti za
radi konkretnih varnost
nih mer, ki jih je treba pod- 
vzeti na posameznih delov- — 
nih mestih v proizvodnji. 
Pravilnik je bil že razmno
žen in dostavljen vsem eko
nomskim enotam.
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N A Š I  K A D R I
Z RAZPRAVE NA 
KONFERENCI ZK

Če proučujemo zadnje petletno 
obdobje iz vidika kadrovanja 
lahko ugotovimo, da smo imeli v 
letu 1960 zelo neugodno kadrov
sko strukturo zaposlenih, pred
vsem pa izredno maloštevilne 
kadre z visoko, višjo in srednje
šolsko izobrazbo.

Nekajletno pridobivanje kad
rov predvsem z visokošolsko iz
obrazbo, pa tudi štipendiranje na" 
visokih, višjih in srednjih šolah, 
nam je zagotovilo določen priliv 
kadrov na delovnih mestih s či
mer smo si zagotovili precejšnje 
število delavcev z visokošolsko 
izobrazbo.

Iz podatkov je razvidno, da je 
nastalo v letu 1963—1964 zmanj
šanje inženirskega kadra v pod
jetju, kar je vzrok prehoda teh 
kadrov iz podjetja v novousta
novljeni institut »Emajl« in druga 
podjetja.

Takšno število inženirskega ka
dra je pogojevalo, da smo lahko 
zaradi razvijanja znanstveno raz
iskovalnega dela, predvsem v raz
voju v letu 1964 ustanovili in
stitut »Emajl« in mu dali primer
ne strokovne kadre, ki so bili po
trebni za normalno delo institu
ta. Nemogoče je bilo pričakovati 
takojšnje uspehe, predvsem pa 
100 % izkoristek kadrov v insti
tutu ali v podjetju, ker se pre
težno število teh kadrov praktič
no uvaja na delovnih področjih, 
ki pa so v institutu bolj zahtev
na, kot v podjetju.

Nekaj manj intenzivno smo pri
dobivali kadre z višjo in srednje
šolsko izobrazbo glede na potre
be teh kadrov v podjetju. Pri pri
dobivanju in kadrovanju nismo 
dosegli najbolj • idealnih razmerij 
med kadri z visoko, višjo in sred
nješolsko izobrazbo.

Glede na usmerjenost kadrov, 
to je tehnikov ali ekonomistov 
vseh izobrazbenih stopenj, ima
mo 65 oseb z tehnično izobrazbo 
in 58 oseb 'Z ekonomsko izobraz
bo. To število zagotavlja neko 
pravilno razmerje teh 'kadrov, 
vendar so o tem deljena mišlje
nja, ker nekateri zagovorniki ka
drovske politike trdijo, da mora 
biti veliko večje število tehnikov 
v podjetju, kot pa ekonomistov, 
drugi zagovorniki pa trdijo rav
no nasprotno. Dejstvo je, da mo
ra biti vedno osnova za pravilno 
kadrovanje analize delovnih mest 
in njih zahteve po kadrih.

Upoštevajoč dejanske zahteve 
delovnih mest, lahko ugotovimo, 
da nam manjka predvsem kadrov 
z izobrazbo poklicnih šol ter ka
drov ostalih šol vključno fakul
tete. Da bi se čimbolj približali

optimalni strukturi kadrov, bo 
potrebno v bodoče skrbeti za iz
obraževanje in štipendiranje na 
poklicnih šolah ter izobraževanje 
že v praksi preverjenih lastnih 
kadrov.

Glede na ugotovljen primanj
kljaj kadrov s poklicno srednjo, 
višjo in visoko šolo delovna or
ganizacija štipendira na različnih 
fakultetah 26 • štipendistov, 2 na 
višji šoli, 39 v srednjih šolah in 
82 v poklicni šoli.

Poleg rednih štipendiramo tudi 
izredne štipendiste in sicer dva 
na fakultetah, 22 na višjih šolah 
in 6 na srednjih šolah. 75 delav
cev in delavk pa se je vpisalo v
5.; 6, 7 in 8 razred osemletke 
Pranja Vrunča na Hudinji.

Tako kot v drugih primerih tu
di pri kvalifikacijski strukturi 
glede na planske kvalifikacije 
lahko ugotovimo, da dejansko 
stanje kvalificirane delovne sile 
zaposlene v podjetju precej od
stopa od planskih zahtev, kar je 
smatrati za izredno negativno. 
Znano je, da visoko kvalificirani 
in kvalificirani delavec oziroma 
večje število zaposlenih kvalifi
ciranih delavcev pozitivno vpli
va na povečano produktivnost v 
podjetju. Tudi v tem primeru bo 
potrebno pripraviti v kadrovski 
službi temeljit program izobraže
vanja kvalificiranih delavcev, ki 
naj bi poleg kvalifikacije dosegli 
višjo stopnjo strokovne izobraz
be.

Glede na specifičnost in razno
likost proizvodnje v našem pod
jetju ne bo lahka naloga zagoto
viti najbolj optimalno kadrovsko 
strukturo, glede na zahteve de
lovnih mest. Povsem jasno je, da 
bi morali biti nosilci visoke pro
izvodnosti v prvi vrsti kadri iz 
vrst naše inteligence, kot so in
ženirji, tehnologi, konstrukterji, 
organizatorji proizvodnje, kad
rovski delavci in ekonomisti ter ' 
drugi strokovni kadri. Potrebno 
bo doseči takšno delitev dela in 
sistem nagrajevanja oziroma ma
terialne stimulacije^ s tem pa tu
di višjo stopnjo odgovornosti in 
strokovnosti, da bo mogoče obti- 
malno izkoristiti njihovo stro
kovno znanje in delovno vnemo 
ter s tem zagotoviti kvalitetno in 
kvanfitetno opravljanje zaupanih 
nalog, ki pa morajo dobiti tudi 
družbeno priznanje. l e  s takšnim 
vrednotenjem strokovnih kadrov 
in njihovega dela, bi lahko do
segli stabilizacijo in hitrejši na
predek v naši delovni organiza
ciji.

Pri tem pa ne smemo zanema
riti nematerialne stimulacije, ki 
pagojuje večju produktivnost de
la, kjer bi predvsem omenil: do
bre medosebne odnose, spodbuja
nje pri delu, pohvale in prizna
nja za dobro opravljeno delo.

vsestransko skrb za dobro počut
je na delovnem mestu, pomoč pri 
osebnih težavah, varno delo, pra
vočasna napredovanja in preme
stitve itd.

Upoštevajoč, da je izdelangper- 
spektivni program razvoja za pod
jetje in glede na to, da je izdela
na analitična ocena, izvedena re
organizacija strokovnih služb in 
proizvodnih obratov, bo morala 
kadrovska služba pristopiti k pri
pravi kratkoročnega in dolgoroč
nega plana kadrov na osnovi tre
nutnih potreb in potreb za per
spektivni razvoj podjetja. Pri tem 
pa bi morali upoštevati predvsem 
integracijo emajlirske industrije, 
z našo delovno organizacijo.

Anton Skok

MOČ JE 
V KADRIH
Diskusija je sproščena in učin

kovita. Toda vmešani problemi 
zelo malenkostni. Popravil je  iz
neseno ¡mnenje nekaterih diisku- 
tantov, iki so trdili, da delavsko 
samoupravljanje ni na-višini, ker 
se o tem sklepa drugje itd. Po 
njegovem mišljenju je delavsko 
samoupravljanje v EMO zelo raz
vito, toda mnogim ni jasno, kaj

je  samoupravljanje in kaj desna- 
goško nastopanje posameznikov.

Tov. sekretar je upravičeno do
dal, ¡da je osebno ¡bolj zaskrbljen 
za druge stvari in sicer ali je 
podjetje tik pred startom in da 
se je kadrovsko zelo ojačalo, to
da tak štart bi moral .biti že pred 
petimi leti.

Pripomnili pa je, da je na osno
vi diskusij zaključil, da verjetno 
nismo uvedli boljše tehnologije 
in, da je zaradi tega in drugih 
slabosti produktivnost slaba, če 
ni ustvarjenih več kot 70 milijo
nov investicijskih sredstev.

Posebno pa je  poudaril, da je 
moč v kadrih in da je bila kad
rovska' politika pravilno zastav
ljena, ker danes podjetje razpo
laga s številnimi kadri. Če pa 
primerjamo uspeh poslovne po
litike vašega in drugih manjših 
podjetij, pa se lahko ugotavlja, 
da so z manjšo proizvodnjo do
segli velike uspehe. Izrazil je  tu
di bojazen, da doživljamo dva, ki 
se med seboj fcrešeta, moramo pa 
se vsi skupaj zavzeti o proble
mih razširjene reprodukcije, ne 
smemo se zbegati ¡in biti omote- 
ni. Moramo se zbrati in napraviti, 
zaključke, predvsem pa o tem, 
kako bomo v bodoče boljše 
opravljati naloge, da bo poslovna 
politika podjetja boljša in plod
nejša.

Vinko Grošelj 
petdesetletnik

Zdavnaj so že utihnili to
povi, mitraljezi in puške, ki 
so v rokah partizanov sejale

smrt med nacističnimi in fa
šističnimi okupatorji naše 
domovine. Naša armada, ki 
je zrasla iz ljudstva je konč

no osvobodila domovino. 
Borci so se vračali na svoje 
domove in se z vso vnemo 
lotili dela pri obnovi. Tudi 
Vinko se je vrnil domov in
valid, vendar poln volje do 
dela in ustvarjanja. Nerad 
govori o strahotah pretekle 
vojne. On je okusil njene 
strahote kot nešteto drugih 
njegovih tovarišev na lastni 
koži.

Vinko ni nikoli iskal ne
kaj, da bi postal »kaj več«. 
BiUje in je še vedno skro
men, marljiv in požrtvovalen 
delavec ter vzoren mož in 
oče v svoji družini.

Pred kratkim je skromen 
kot navadno praznoval v 
ožjem krogu svojih sodelav
cev petdesetletnico. Bil je 
veder in nasmejan tako kot 
je vsak dan. Nekoč ni dolgo 
tega sem ga vprašal kako 
mu gre. Odgovoril mi je: 
»Dobro. Saj smo še mladi.«

Čestitkam njegovih sode
lavcev se pridružuje tudi naš 
uredniški odbor z željo, da 
bi bil še dolga, dolga leta 
mlad. -ej-



Centralni delavski svet našega podjetja je 
na seji dne 23. 2.1966 načelno odobril, da se 
priključi k našemu podjetju obrat emajlir- 
nica od podjetja »Veselin Nikolič« v Krušev- 
cu ter je postavil in pooblastil posebno 
skupino naših predstavnikov, da izvršijo vse 
priprave ter napravijo osnutek pogodbe o 
prenosu odn. priključitvi.

Industrijsko podjetje »Veselin 
. Nikolič« v Kruševcu NR -Srbija, 

ki proizvaja razne poljedelske 
. stroje in poljedelsko opremo je 

v zadnjem času zgradilo poseben 
obrat emajlimico. Obrat je 
opremljen s popolnoma novo 
opremo ter je 'bil namenjen za 
emajliranje kopalnih kadi ter je 
tudi že proizvajal kopalne kadi.
S proizvodnjo je prenehal, ker te 
vrste proizvodnja ni odgovarjala 
njegovi glavni proizvodnji polje
delskih strojev in, opreme ter 
podjetje ni moglo posvečati po

g re b n e  pozornosti lin dajati sred
stev za razvoj te proizvodnje. Na 
podlagi javne (ponudbe tega pod
jetja  so si naši predstavniki ogle
dali ta obrat emajlirnice ter na
čelno pristali na to, da bi se lah
ko enajiliirnica ločila od navede
nega podjetja ter, pripojila naše
mu podjetju.

Predno bi prišlo do končno- 
v el javne priključitve tega ob ra- /  
ta k  našemu podjetju, je bilo po
trebno z naše strani, da se pre
gleda sam obrat, oprema in ugo
tovi možnost proizvodnje kopal
nih kadi odnosno drugih artiklov 
v tej emajlirnici in zlasti, ali bi 
bila ta proizvodnja rentabilna. 
Prav tako je predhodno potrebno 
razčistiti in ugotoviti vse obvez
nosti, (ki bi jih moralo naše pod
jetje s prevzemom te emajlirnice 
prenesti nase. Tu so predvsem 
razna vprašanja v zvezi z odpla
čevanjem kreditov, ki so bili da
ni za izgradnjo te  emajlirnice in 
nabavo opreme za emajlimico.

Posebna skupina naših pred
stavnikov, ki je bita z gočrnjim' • 
sklepom centralnega delavskega 
sveta določena, da pregleda to 
emajlimico v Kruševcu ter da 
pripravi končni predlog za naš 
centralni delavski svet in tudi 
cshutvk pogodbe, je sedaj izvrši
la to nalogo. Cela zadeva je se
daj tako daleč, da se predlaga 
našemu centralnemu delavskemu 
svetu, da končno ¡odobri priklju
čitev emajlirnice v Kruševcu, ka
tera naj bi se vključila v  naše 
podjetje kot obrat, ki bi imel isti 
položaj, kot ga imajo drugi naši

obrati v tovarni po določilih na
šega statuta in pravilnika o no
tranji organizaciji le, da bi bil 
krajevno ločen ter lbi posloval v 
Kruševcu. Nekih ¡posebnih pravic 
ta obrat ne bi imel ter bi se do

hodek ugotavljal tako za ta obrat 
enako kot za druge naše obrate 
v okviru podjetja, kot celote ter 
bi se določal in delil osebni do
hodek za ¡ta obrat pa istih dolo
čilih in merilih, kot za druge .na
še proizvodne obrate.

Obrat bi se naj usposobil čim- 
prej, za proizvodnjo kopalnih ka
di ter hi pričel predvidoma po
slovati v okviru našega podjetja 
nekako s pričetkom maja tega 
leta. Inštalacije v obratu so takš
ne, da odgovarjajo proizvodnji 
artiklov velikega formata, pred
vsem kopalnih kadi. Potrebna so 
še nekatera dela in dodatna opre
ma za popolno usposobitev tega 
obrata, ki je drugače povsem nov 
ter ima novo opremo. Obrat bi 
bil znotraj lastne -ograje ter s 
¡posebnim neposrednim vhodom iz 
ulice ¡tako, da ne bi bila poveza
va z drugimi obrati podjetja »Ve
selin Nikolič«. S pričetkom obra
tovanja tega obrata bi se prenes
la vsa proizvodnja kopalnih kadi 
na ta obrat ter bi v naši tovarni

opustili izdelavo -kopalnih kadi, 
ker nam računi kažejo,, da -hi bi
la proizvodnja v emajli-rnic-i v 

.Kruševcu aktivna, kar doslej v 
naši tovarni ni. Naši delavci, ki 
delajo sedaj ¡pri kopalnih kadeh, 
bi se zaposlili, na drugih delovnih 
mestih. V Kruševcu bi delali de
lavci, (ki so že v začetn-i fazi pro
izvodnje kopalnih kadi delali v 
emajlirnici podjetja »Veselin Ni
količ«. Z naše strani bi v Krušev
cu bili nameščeni le 3 do 4 de
lavci v začetku, ki bi prevzeli 
tehnično vodstvo ter vzdrževa
nje obrata odnosno opreme (vod
ja  delavnice, delavca za - remont 
in envent. finančni režiser). Vod
stvo tega obrata bi sicer 'bilo pre
puščeno delavcem iz Kraševca 
ter hi se obrat upravljal potom 
njihovih samoupravnih organov 
enako kot naši obrati.

(Foto LT EMO)
Taka priključitev drugega ob

rata odn. prenos predstavlja de
jansko nakup tega obrata. Kup

nina se plača s tem, da se od
plačajo vse obveznosti, ki jih ima 
ta obrat to 'je posojila, ki jih je 
dobil za izgradnjo zgradbe ter 
nabavo opreme. Ta posojila se 
bodo odplačevala v letnih obro
kih tekom 5 let. Osnutek pogod
be določa, da se prične odplačilo 
z letom 1967. Anuitete za ta po
sojila se bodo odplačevala iz do
hodka, ki ga bo ustvarjal ta ob
rat tako, da ne bodo prizadeta 

. sredstva našega podjetja in da bi 
morali mi iz naših dohodkov ne
posredno odplačevati obveznosti 
tega obrata.

S tem, da bo obrat pričel poslo
vati že v tem letu, s.i bo moral 
ustvariti sredstva za odplačila 
obveznosti, ki prično teči odnos
no zapadejo v letu 1967. Razum
ljivo je, da bo obrat imel na raz
polago le tiste osebne dohodke, 
ki jih bo ustvarili s svojim delom 
dn poslovanjem.

V osnutku pogodbe, ki -ureja 
prenos te emajlirnice odnosno 
priključitev lc našemu podjetju, 
-so urejena še razna draga vpra
šanja, ki morajo biti predhodno 
rešena poredno prične oihrat po
slovati ¡tako glede določitve in 
prepustitve zemljišča, očiščenja 
obratnih prostorov, primopredaje 
zgradb in ¡opreme, prestopa de
lavcev iz podjetja »VeseLin Ni
količ« v naše podjetje itd. Po
godba bo veljavna ter priključi
tev izvedena šele takrat, ko po
godbo odobrita delavska sveta 
našega podjetja in podjetja »Ve
selim Nikolič« v Kraševcu ter so
glaša s -tem tudi Komunalna ban
ka v Kraševcu, pri katerd^ima 
podjetje »Veselim- Nikolič« kre
dite, ki 'bi jih s prevzemom obra
ta prevzeli. Osnutek te pogodbe 
(bo predložen našemu centralne
mu delavskemu svetu do konca 
tega meseca.

NOVO V KNJIŽNICI
D avis H. E .„ G. E. T roxell in  C. 

T. W iskocil: THE TESTIN G  AND 
IN SPE C T IO N  OF EN G IN EER IN G  
M A TERIA LS. N ew  Y ork  1964.

F re u n d  H .: HANDBUCH DER
M IK R O SK O PIE  IN  D ER . TECH 
N IK . B d. 4. F ra n k fu r t/M  1964.

P re tn a r  J .  in  J . K o tn ik : FR A N 
COSKO SLO V EN SK I SLOVAR. 
L ju b lja n a  1960.

S k e re lj R .: ANGLEŠKO SLO 
V EN SK I SLOVAR. L ju b lja n a  1965.

T om šič  F .: NEMŠKO SLOVEN
S K I SLO V A R. L ju b lja n a  1964.

B u n c  S .: SLOVAR T U JK . M ari
b o r  1965.

VLEČN A  ORO D JA  IN  TEH N O 
L O G IJA  GLOBOKEGA VLEČE
N JA . C e lje  1965.

NOVI KRITERIJ ZA USAVAR- 
ŠAVANJE RUKOVODECEG OSOBLJA. 
1966. Beograd 1966.

L J A. Zagreb 1965.

NOVE PO STA V K E U  M ETODO
LO ŠK IM  OSNOVAMA A N A LITIC - 
K E PR O C JEN E RA D A . Z agreb  
1965.

D ID A K TIK A  KOD IN D U S T R IJ- 
SK O G  O BLIK O V A N JA  RUKOVO- 
DILACA. Z ag reb  1965.

G elam u r J . :  PR O B LEM I K O JE
PO STA V LJA  H IJE R A R H IJS K A  I 
FU N K C IO N A LN A  O R G A N IZ A C IJA  
PODUZECA. Z ag reb  1965.

G auš B .: O R G A N IZA C IJA  SLU Ž
BE O D R ZAVAN JA I  REM ON TA U 
PODUZECIM A. Z a g re b  1965.

O R G A N IZA C IJA  SLU ZBIT O DR
ZA V A N JA . Z ag reb  1965.

RA CIO NALNA O R G A N IZ A C IJA  
U REDSKOG PO SLO V A N JA . Z ag reb  
1965.

PRIVREMENI ADRESAR SFRJ 
Zagreb 1965.

K avs L.: PREDPISI O VARSTVU  
PRI DELU V GRADBENIŠTVU. 
Ljubljana 1965.
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Menda ni člana naše organi
zacije, ter člana kolektiva, ki 
ne bi enodušno priznal, da smo 
v letu 1965 dosegli pri svojem 
delu precejšnje uspehe, ki pa 
verjetno ne bodo v letu 1966 
slabši To potrdilo lahko bra
lec dolbi, če bo proučil program 
déla za leto 1966, ki si ga je od
bor zadel na svoji drugi seji 
dne 15. 2. 1966.

Osnovna misel, ki je preveva
la ves čas razprave je bila, da 
čimbolj spoznati probleme čla
nov ZB, seveda s konkretnimi 
nalogami in stiki, jih tudi ¡reše
vati in odpravljati.

Odbor si je zadal naslad je 
naloge:

•  preko leta sklicevati ob
časne sestanke s članstvom po 
poedinih problemih npr. zdrav
stveno stanje, ki naj bi bilo 
strokovno ugotovljeno za celot
no prvo skupino 68 članov ZB, 
ki ravno zdaj odhajajo na sploš
ne zdravstvene preglede;

O nadalje v stanovanjski 
problematiki, ¡kjer bi zajeli ti
ste člane ZB za katere je bilo 
ugotovljeno po anketi, da bi ra
bili zelo skromna sredstva za 
preureditev stanovanjskih hiš, 
za kar niso imeli lastniki sred
stev zaradi materialnih in dru
gih težav;

Q tudi reševanju socialnih 
problemov bo potrebno posve
titi večjo skrb, ker so nekje raz
mere v družinah in na delovnih 
mestih zaostale in jih bo po
trebno odpraviti predvsem z 
večjo volji prizadetih, kot je 
bil to,primer do sedaj.

no
doče reševati na ta način, hi ga 
predvideva isti pravilnik kjer 
so upoštevani tudi vojni in de
lovni invalidi.

Ker je leto 1966 kot poslednje 
leto, ko se bo lahko uveljavlja
la posebna delovna doba, bo 
potrebno pristopiti' na pomoč 
tistim članom ZB, ki še tega do 
sedaj niso uredili pri upravnem 
organu. Odbor pa je bil tudi 
enoglasen v ugotovitvi, da bodo 
morali posamezniki, ki posebne 
dobe nimajo urejene, tudi do
prinesti, da se problem odpra
vi. Prav tako .bo odbor dostavil 
upravnemu odboru podjetja in
formacijo, da bi v svrho dolgo
ročnih kreditov dobili minimal
na sredstva, katera sredstva bi 
dodelili po odboru za stanova
njske zadeve prosilcem, katere 
smo ugotovili v analizi.

Prav tako smo si zadali nalo
ge, da se sistematinčo spremlja 
zdravstveno stanje članov ZB 
s tem, da bo obratna ambulan
ta izvajala redne letne preglede 
članov ZB, za tiste pa, ki bo 
ugotovila, da so zdravstveno 
šibki bo tekoče klicala na pre-

giede. Predvsem pa smo ugo
tovili, da bo potrebno, da se bo
do* posamezni člani ZB pridr
ževali zdravstvene nege in na
svetov lečečega zdravnika.

Nadalje je bilo ¡govora še o 
tem, da kadrovska služba pri 
zaposlovanju otrok naših čla
nov, seveda ob enakih pogojih 
zagotovi preko 'komisij njihovo 
zaposlitev, in štipendiranje ter 
zboljšanje strokovnega znanja 
z dodatnim izobraževanjem za
poslenih članov ZB.

Odbor je tudi prevzel zadol
žitev, da bo od časa do časa 
razpravljal o problemu invalid
skih upokojitev posameznih čla
nov ZB oziroma bo to akcijo 
usklajeval preko zdravstvene 
ambulante »EMO« Celje s pri» 
priporočiili ter predlogi.

Kot posebno nalogo pa je od
bor sprejel, da bo dal posebno 
priporočilo mladinski organi
zaciji za tiste mladince in mla
dinke, ki so bili sprejeti na delo 
in so njih starši člani ZB. S 
tem želimo čimbolj približati 
in aktivirati to mladino pri. de
lu v  mladinski organizaciji.'

Pri programu nismo pozabili 
tudi že na tradicionalne izlete 
za naše praznike 4. in 22. julija, 
kakor tudi na srečanje z neko 
terensko organizacijo ZB, na
dalje obiske in pomoč bolnim, 
letovanje za tiste, za katere bo 
zdravstvena služiba ugotovila, 
da so potrebni letovanja na 
morju ali planinah, sprejem za 
žene borke itd.

Program dela odbora in ak
tiva v celoti je zelo zahteven, 
izpolnimo ga liahko le s skupni
mi močmi, zato se naj vsak 
član ZB zaveda tega pravila in 
naj koliko je mogoče doprine
se na svojem delu, da bi v ce
loti izpolnili program.

Seveda, tu pa ne smemo po
zabiti, da za izvedbo so potreb
na tudi denarna sredstva. Ver
jetno ne bo člana kolektiva, ki 
bi odrekel aktivu ZB tista sred
stva, ki so mu potrebna in tak
šno naklonjenost pričakujemo 
tudi s strani samoupravnih or
ganov podjetja, ko bodo dolo
čali višino sredstev za aktiv ZB.

Predsednik aktiva 
Lojze Pavlič

Sprejem za žene borke ob njihovem prazniku
Kakor druga leta je odbor ak

tiva ZB ¡podjetja tudi to leto pri
pravil tradicionalni sprejem za 
žene, članice ZB ob njihovem 
■prazniku 8. marcu.

blemih itd. Za dobro razpolože
nje je skrbel tov. Putnik Milan 
s ploščami; za jedačo ki pijačo

Tudi letos je odbor aktiva ZB 
pripravil skromna praktična- dari
la, ki so ¡j ih hile žene vesel a, kar

Kar zadeva boljše materialno 
stanje, ki pa še vedno ne bo za
dovoljivo, je v osnutku pravil
nika o delitvi OD, člen, ki se» 
glasi:

»Pravilnik o Stopanju na de
lo določa, kdaj je delavec upra
vičen na razne vrste nadomestil 
kot so redni letni dopust, izred
ni plačan dopust itd., koliko ča
sa lahko trajajo ti plačani izo
stanki, kdo jih odobrava in po
dobno.

Tromesečno povprečje se ra
čuna tako, da se vsota OD zad
njih treh mesecev deli s plača
nimi urami zadnjih treh mese
cev.

Vsota OD zadnjih treh zaje
ma vsa izplačila razen: nagrad 
za tehnične izboljšave in vseh 
drugih posebnih nagrad in iz
plačil, ki niso računana na os
novi plačnih ur.

Sprejemu so prisostvovali gost
je tov. dr. Jože Čakš, socialna 
delavka Tamara Strahovnik in 
odgovorni tovariši iz samouprav
nih organov in družbeno politič
nih organizacij, ter člani- odbora 
aktiva ZB podjetja. Kot običajno-* 
so se tudi letos žene polnošte
vilno udeležile tega sprejema^ 
Med starimi znankami iz teh spre
jemov je bilo nekaj novih tova
rišic, ki so si v letu 1965 uredile 
priznanje o sodelovanju v NOB.

Spočetka smo t  i vsi skupaj 
malo zadržani, ker se letno le 
dvakrat redno sestajamo, toda 
kaj kmalu se je razpoloženje po
pravilo, ko je bil končan prvi del 
sprejema z nagovorom.

Med Skromno zakusko, ¡ki jo je 
odbor pripravil po programu, je 
stekla beseda o vsakdanjem delu 
in življenju žena, o njihovih pro-

Tak je bil sprejem članic ZB
(Foto LT EMO)

pa so skrbele tovarišice Hedvika je še posebno pripomoglo k raz- 
Korošec, Ema Žagar in Dorica položenju vseh ¡prisotnih na spre- 
Gruber. jemu. Lojze Pavlič
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I Z  D E J A V N O S T I  N A Š I H  D R U Š T E V

O B O I ZBOR I \  OBRAČUN D E U  INDUSTRIJSKEGA
GD »EMO«

-Gasilsko društvo je ¿meio 18. 
februarja 1966 svoj redni letni 
občni zbor. Izvoljen je bil nov 
11-članski odbor, ponovno, za 
predsednika pa tov. Rihaird Pom
pe, dipl. el. ing. in za komandirja

gašenja in požarne preventive za 
člane, ki so na novo sprejeti v 
delo.

Tudi plan nabave opreme je 
bogat. Predvsem si vodstvo dru
štva prizadeva nabaviti novo

Gasilci na občritem zboru (Foto LT EMO)
društva tov. Franc Medved, vod
ja varilnega oddelka v podjetju. 
Oba navedena že več let uspešno 
vodita društvo.

Obračun dela, ki ga je odbor 
polagal .pred svojimi člani in vod
stvom podjetja kot že več let na
zaj tudi tokrat rai bil težak, saj 
že od leta 1957 mi bilo v podjetju 
nobenega požara, ki bi povzročil 
omembe vredno škodo. Tu gre 
zahvala dobro organizirani po
žarni preventivi, ki sproti odstra
njuje vse nepravilnosti, ki bi 
utegnile povzročiti požar. Kljub 
tej budnosti pa je v 'podjetju za
znamovanih povprečno 12 začet- 
žari dajo društvu misliti, da je v 
mili požarov letno. Ti začetni po- 
podjetju še mnogo požarno ne
varnih točk io katerih so člani na 
zboru skrbno razpravljali.

Društvo si je za tekoče leto za
dalo bogat program. Kot najvaž
nejše se bodo vršili sistematični 
požarnovarnostni pregledi pod
jetja. S takimi pregledi se marši - 
katerikrat odkrijejo napake, ki bi 
utegnila povzročiti požar. Gasil
ske vaje ¡bodo^2-krat mesečno po 
dve uri, nadalje bodo vaje pl.in- 
sfcoreševalne ekipe, društvo bo 
aevedlo tečaj za dzSprašane gasil
ce, organizirali bomo seminar za 
člane kolektiva po obratih. Pred
vsem b o  vztrajalo, da se ponov
no uvede poučevanje osnovnega

12001/m črpalko »Rmsenbauer« iz 
uvoza. Na črpalke, ki jih sedaj 
poseduje v celoti ne zanese, ker 
so že starejše ‘in piri kaj daljši 
uporabi rade odpovedo.

Z vso ostalo opremo se je tudi 
društvo vzporedno z razvojem

VEC po zo rno sti
OSEBNIM DOHODKOM

Upravni odbor je na zadnji se
ji razpravljal o vzrokih negodo
vanja članov kolektiva, ko prej
mejo izplačilo osebnih dohodkov, 
pa so ti manjši kot običajno, niso 
pa seznanjenp-zakaj. Razprava se 
je naraščala predvsem na dolgo- 
dek v predelovalnici kovin. V , 
zvezi s tem je upravni odbor za
vzel ostro stališče, da morajo 
vodje obrata, vodje ekonomskih 
enot, delovodje in skupinovodje, 
kakor tudi ostali vodilni delavci 
skrbeti zato, da bo v Sak delavec 
seznanjen o rezultatih njegovega 
dela in njegovim zaslužkom zlasti 
v takih primerih, ko se zaradi 
raznih nevšečnosti v proizvodnji 
pojavlja zastoj dela na posamez
nih delovnih mestih.

Delavski sveti ekonomskih enot 
bi morali na sejah, ko obravna
vajo mesečni obračun zahtevati 
točnejše obrazložitve zlasti kar 
se tiče informiranja članov?

podjetja močno okrepilo, za kair 
gre zahvala vodstvu podjetja, ki 
ima za gasilske potrebe polno ra
zumevanja. Sicer ima pa vodstvo 
podjetja kot gasilska enota isti 
cilij, -to je obvarovati podjetje 
pred požarom.

Zaskrbljujoča točka pa je mlaj
ši kader. Tega je žal čedalje 
manj v gasilskih vrstah. Vzrokov 
za to je več. Vsak gre namreč tja, 
kjer za svoj trud in zamujeni čas 
več prejme, bodisi .materialno ali 
razvedrila. Pogreša se tudi de
lovna inteligenca. Točasno so v 
sestavu društva 2 inženirja, 3 teh
niki, 3 mojstri v ostalem pa so 
kvalificiram in nekvalificirani de
lavci. Dnurštvo pa stremi za tem,

da ¡pridobi v svoje vrste še več 
inženirjev in tehnikov, da bi še 
uspešneje izvajalo svoje naloge 
dn lažje sledilo naglemu razvoju 
tehnike gašenja.

Društvo ima v svojem sesitavu 
tudi 12-člansko plinsko-reševalno 
ekipo, iki jo vodi visoko kvalifi
cirani -strojni ključavničar in ga
silec tov. Jože Amon.

Z vztrazniimi vajami in preda
vanji si je društvo pridobilo po
trebno znanje in je -tekom let na 
raznih -tekmovanjih osvojilo mno
go prvih -in drugih mest ter pre
jelo lepo število pokalov. Dve le
ti -nazaj pa je -društvo v celjskem 
območju absolutni prvak.

R E D N I  L E T N I  O B Č N I  Z B O R  
D R U Š T V A  O R O D J A R J E V

Mnogo so razpravljali tudi o 
strokovni ekskurziji v Pariz in 
London. Prevladovalo je mne- 
nnje, da bi -bila taka ekskurzija 
zelo draga.

V nov odbor društva orodjar
jev so bili izvoljeni: Ludvik Kre
se, Srečko Gorenjak, Marjan 
Rejc, Ludvik Krajec, Feliks Smo
la, Marjan Petelinšek, Erih Ša- 
lekar, Alojz Počkaj. Ivan Selič, 
Franc Kristan, Anton Mimik, Jo
že Pevec, Leopold Skofca, Zvone 
Lončarevič, Viiliba-id Germ, Vili 
Končan in Avgust Šoster.

člani -društva celjske podruž
nice- orodjarjev so se zbrali na 
rednem letnem občnem zboru dne 
24. 2. 1966. Po poročilu, ki ga je 
prebral tov. Ludvik Krese se je 
•«zvila živahna razprava. Člani 
so se zavzemali zlasti za večjo 
strokovno sodelovanje med pod
jetji, ker bi bilo to za razvoj orod
jarske stroke izelo ¡koristno. Med 
drugim je ¡bilo rečeno, da društvo 
premalo skrbi za razvoj orodjar
skega kadra. Ta skrb bi morala 
-biti smotrnejša in bolj konkretna. 
Z izmenjavo medsebojnih izku
šenj bi se lahko marsikaj popra
vilo.

J
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Naše žene so praznovale
V soboto, 5. marca ob 16.30 uri 

smo se zbrale žene našega kolek
tiva, da proslavimo svoj največjd 
praznik, 8. marec — DAN ZENA.

Žene so se v lepem številu ude
ležile te proslave ter svoje pra
znovanje zaključile v dobrem 
razpoloženju.

Proslavi so prisostvovali tudi 
predstavniki našega podjetja, in
štituta ter ambulante, medtem ko 
predstavnikov družbenih in poli
tičnih organizacij rti bilo.

Z majhno zamudo smo pričele 
z oficielnim delom tj. s proslavo. 
Žene, predstavnike in goste je 
pozdravil predsednik odbora za 
pripravo proslave DNEVA ŽENA 
tov. Franc BELAK.

Po uvodnih besedah je pred
stavnica ženskega spola očrtala 
praznik 8. marec z naslednjimi 
besedami:

»Že preko 50 let praznujemo v 
naprednih ženskih in delovnih gi
banjih na svetu 8. marec kot med
narodni ženski dan. Pri nas je 
postal ta praznik ne samo politi
čni praznik žena, ampak tudi 
praznik vseh naprednih družbe
nih sil. Ob tej priliki posebej po
udarjamo 'tisto, kar .posredno ali 
neposredno vpliva na naše živ
ljenje, bodisi v službi, še v večji 
meri pa doma v družini. Zato nas 
prav 8. marec vzpodbuja k čim 
hitrejšemu reševanju družinskih 
problemov, ki preprečujejo ženi,

da bi se močneje vključevala v. 
naše družbeno življenje.

Vzporedno z vsem tem pa smo 
dolžni ustvarjati pogoje za raz
voj zdrave družine in za pravilno 
vzgojo in varstvo naših otrok. 
Mnogo žena se dnevno srečuje s 
problemi varstva, vzgoje, prehra
ne otrok, s problemi v zvezi z 
gospodinjskimi deli itd. Na tem 
področju so naši uspehi premajh
ni in prav bi bilo, da bi te pro

bleme odločneje postavile v 
ospredje.

Nato pa so pevci SVOBODE im 
dijaki hudinjske šole zapeli ne
kaj pesmi, recitirali in izvedli 
malo igrico.

Po proslavi se je pričel veseli 
del — zakuska in rajanje, ki se 
je končalo pozno v noč.

Žene so v dobre min nepozab
nem razpoloženju odhajale do
mov z željo, da bi svoj praznik

tudi v prihodnje tako proslavile.
Ni še vse storjeno in pred na

mi so še številne naloge, ki jih 
terja razvoj gospodarstva v se
danjem času, vendar bomo te 
lahko rešile le  s temeljitim uspo
sabljanjem vseh razpoložljivih 
sil. Naša dežela ima vse možno
sti, da uspešno tekmuje na go
spodarskem področju z najbolj 
razvitimi deželami, seveda s po
gojem, da jo moderniziramo, da 
uveljavimo takšno gospodarsko 
organizacijo in delovne oblike, 
ki ustrezajo najnovejšim izsled
kom na tem področju. Dolžnost 
nas vseh žena je, da po svojih 
sposobnostih prispevamo, kar se 
največ da za modernizacijo in
dustrijske proizvodnje, da ne 
bomo 'izostali za splošnim na
predkom v svetu.

čeprav v maši skupnosti ne de
limo družbenih sil na moške ta 
ženske, je 8. marec tisti delovni 
dogovor žena, ki pospešuje ust
varjalne napore vseh žensk za 
izpolnjevanje osnovnih nalog 
našega časa. V uresničevanju de
janske enakopravnosti ne smemo 
prezreti dejstev, kako se uve
ljavlja žena v .proizvodnji, v sa
moupravnem življenju, na poAi- 
'tičnem področju ta v javnosti. Za 
doisego takšnih storitev pa se je 
potrebno neprestano usposabljati, 
razvijati, izobraževati ta usmer
jati.

Nekaj o dejavnosti društva 
ljudske tehnike »EMAJL«

Društvo LT »Emajl« se pri 
svojem poslovanju in izvajanju 
raznih deil pridržuje društvenih 
pravil in napotil družbeno poli
tičnih organizacij in samo
upravnih organov v našem ko
lektivu. Dejavnost se razvija na 
osnovi sprejetih sklepov in 
programov' dela v 6 krožkih in 3 
klubih, katere redno spremlja 
in nadzira plenum društva na 
svojih rednih zasedanjih. Na 
plenumu, kjer prisostvujejo 
člani vseh krožkov in klubov se 
detajlno analizira izvajanje za
danih nalog od strani vodstva 
krožkov in društva.

V zadnjih letih obstoja društ
va je lahko občutiti velik pov- 
darek na vzgoji najmlajšifa čla
nov predvesm pa pionirjev.

Število slednjih se v društvu 
ljudske tehnike iz leta v leto

povečuje, kar vsekakor ugodno 
vpliva na razvoj množičnosti in 
vzgojnega pouka otrok, članov 
našega kolektiva. Velika zain
teresiranost najmlajših se opa-

javnostih v močno razvitih in 
dobro opremljenih društvenih 
klubih. Tu je potrebno omeniti 
zanimanje otrok za motorizaci
jo, radio tehniko, modelarstvo 
in izdelavo fotografij. Znanje, 
ki ga pridobijo je vsestransko 
koristno, saj. jim dobro poslu- 
ži pri tehničnem pouku v šoli, 
kakor tudi za nadaljnje izobra
ževanje pri poklicu. Vsakomur 
je znano, da lahko dober mode
lar postane odličen orodjar, ra
dio amter sposoben elektroteh
nik in voznik Go-garta — pozne
je dober voznik amter ali avto
mehanik.

Pridobljeno znanje pionirjev 
se podaja na sprecifičen način, 
strokovno zadovoljivo, vendar 
v mejah, ki so za najmljaše še 
dojemljive. Velike vrednosti je 
tudi praktinčo delo, ki ga lahko 
po določenih programih in pa
nogah opravljajo, ker imajo na 
razpolago ves .potreben materi
al in drugo opremo. Pri pouče
vanju pionirjev se posveča ve
lika skrb tudi na vse šolske ob-



Zakoii o pokojninskem zava
rovanju (čl. 187) ima določbo, 
da zavarovanci in druge osebe 
lahko zahtevajo, da se jim po 
izjavah prič ugotovi pokojnin
ska doba in sicer kot »posebna 
doba« le v dveh letih po izidu 
zakona.

Navedeni zakon je stopil v ve
ljavo s pričetkom leta 1965 ter 
poteče tedaj 2-letni rok za uve
ljavljanje posebne dobe, ki se 
šteje za pokojninsko dobo, s 
koncu leta 1966.

Kot »posebna doba«, ki se 
šteje za pokojninsko dobo in ki 
vpliva na priznanje in odmero 
pokojnine, se šteje:

•  udeležba v revolucionar
nem delu;

•  udeležba v NOB;
9  udeležba v antifašističnem 

boju v drugih deželah in v za
vezniških vojskah;

9  obdobja izven dela zaradi 
okoliščin, ki so jih povzročile 
vojne;

C obdobja samostojne dejav
nosti.

Podrobnejših poročil, kaj se 
razume pod zgornjimi 'pojmi, 
ni mogoče _ tu navajati ter so 
vsa ta določila v pokojninskem

zakonu. Smatramo le za našo 
dolžnost, da opozorimo vse na
še delavce na gornje zakonsko 
določilo in na rok, _ ki poteče 
konec leta. Po tem času ne bo 
nihče mogel več uveljavljati 
npr. udeležbe v NOB, internaci
je, udeležbe v zavezniških voj
skah, časa pribitega v taboriš
čih kot tudi samostojne obrtni
ške gostinske in trgovinske de
javnosti ali druge dejavnosti 
pred vojno, da se mu prizna 
ta doba v posebno dobo, ki se 
šteje za pokojninsko dobo. Po 
izteku tega 2-letnega roka bo 
mogoče dokazovati udeležbo 
bodisi v NOB, zavezniških voj- 
skih, čas prebiti v internaciji 
ali taboriščih le z verodostojni
mi, listinami.

Opozarjamo vse naše delav
ce, ki so sodelovali kot borci 
ali bili preganjani med vojno 
kot tudi delavce, ki So oprav
ljali samostojno dejavnost pred 
vojno ter vse ostale delavce, ki 
bi se jim po zakonu lahko pri
znala na kakršnikoli podlagi 
posebna delovna doba vštevna 
za pokojnino, da se pobrigajo / 
čimpreje in dosežejo priznanje 
te delovne dobe. Vložiti mora
jo poseben pismeni zahtevek za 
priznanje te dobe ter predlaga
ti priče in druga dokazila.

Treba se je tedaj brez odla
šanja pobrigati, da ne bo čas

zamujen. Na to bomo še opo
zarjali in tudi pisali v našem 
listu. Potrebne informacije do
bite vedno lahko v pravni služ
bi podjetja.

Stem v zvezi opozarjamo tu
di druge delavce, ki nimajo ure
jene delovne dobe, pa nimajo 
listin s katerimi bi dokazovali 
svojo delovno dobo, da se tudi

pobrigajo za ureditev te svoje 
delovne dobe. Za dokazovanje 
delovne dobe na podlagi dejan
skega delovnega razmerja je si
cer daljši rok predpisan po za
konu in sicer 5 let ter bo ta rok 
potekel konec leta 1969. Po tem 
roku ne bo mogoče s pričami 
dokazovati nikakršne delovne 
dobe več.

Razdelitev prihranka
Na zadnji seji delavskega sve

ta sektorja prodaje in zunanje tr
govine so razpravljali, kako bi 
razdelili prihranek, ki ga imajo 
še iz prvega polletja 1965. Obe
nem so pregledali finančno po
slovanje njihove ekonomske eno
te za mesec februar 1966.

Ugotovili so, da imajo prihra
njenih 852.000 starih dinarjev in 
se po krajši razprayi odločili, da 
bodo ta prihranek razdelili med 
člane njihove ekonomske enote 
po naslednjem ključu: pri razde
litvi se upošteva fizični obseg 
opravljenih ur in nadur, brez obi
čajnih procentov in bolniški do
pusti do 30 dni. Tako se dobi 
skupno število ur, nato pa celot

no razpoložljivo maso denarja 
deli z dobljenimi UTami, nakar je 
dobljena povprečna vrednost ene 
ure. Na ta način ima ura vsakega 
delavca v ekonomski enoti enako 
vrednost. Razlika v višini pre
jemka nastane lahko le glede na 
število ur posameznika.

Tako dobljena povprečna vred
nost ure se pomnoži s številom 
opravljenih ur, ki jih je posamez
nik izvršil v obdobju za katerega 
se Izvrši obračun.

Za podobno delitev prihranka 
iz prvega polletja 1965 so se od
ločili tudi drugi delavski sveti 
posameznih administrativnih eko
nomskih enot.

veznpsti otrok tako, da se jih 
opozarjia m vzpodbuja pri uče
nju.

Društvo ljudske tehnike, ki 
skrbi im vlaga znatna finančna 
sredstva za vzgojo naj mlajših 
s tehnično vzogojo, je vedno 
bolj v ponos, ker se krog zain
teresiranosti veča.

Poleg vzgojne naloge pionir
jev je usmerjena dejavnost 
društva tudi na vzgojo širšega 
članstva, ki 'se sprovaja po vseh 
ostalih krožkih na ta način, da 
člani aktivno sodeluejo- pri iz
delavi raznih prototipov pred
vsem izdelkom, ki so interesan
tni za naše podjetje. Številni so 
primeri, kii zgovorno pričajo, da 
je prototipska dejavnost, raci
onalizacije ih izoboljšave zelo 
koristna za posameznike, pod
jetje in društvo. Razvijanje te 
dejavnosti, ki je prvenstveno 
namenjena našemu kolektivu je 
društvo tudi v minulem letu v 
največji meri posvetilo svojo 

^pozornost.
Upoštevani so bili vsi predlo

gi posameznikov, ki so izkazo
vali koristnost za podjetje v

pogledu izboljšav in povprečja 
produktivnosti. 2al se opaža, da 
je teh predlogov vedno manj, 
ka rvsekakor škoduje razvoju 
in uspešnejšemu delu. Stimula- 
oija za takšne primere je bila 
od strani društva lahko trdimo, 
vendo širokogrudna, seveda v

mejah možnosti, vendar pa vse
lej v zadovoljstvo predlagate
ljev.

Tudi v drugih primerih je bi
lo društvo vedno priprpavljeno 
priskočiti na pomoč kolektivu 
z uslugami, katerih je bilo v

minulem letu kar precej. Omem
be vredno so varnostne napra
ve, katere je izdelal strojni kro
žek na več orodjih in strojih. 
Pokazalo se je, da so nekatere 
funkcionalno uspešno uporab
ljene, druge pa so še v izdelavi 
in preizkušnji. Tudi razne poda- 
jalne naprave, priprave za va- 
renje in drugi pripomočki so 
bili časovno 'izdelani od strani 
strojnega krožka, kar je seveda 
koristno poslužiio naši' proiz
vodnji. Tudi mlevska naprava 
za laboratorij in centrifuga za 
sušenje frit v topilnici, so plod 
društvenih prizadevanj v pre
teklem letu.

Najbolj zanimiva pa je prav 
gotovo serija kompletne kvali
tetne posode, ki je izde^ma kot 
prototip ročno in že dostavlje
na vodstvu podjetja v pregled 
in ocenitev. Za ta komplet po
seída, ki je bil vsestransko ana
liziran in ocenjen tudi od Društ
va likovnih umetnikov uporab
ne umetnosti v Ljubljani, pri
čakujemo, dober komecialni 
plasma in finančni uspeh. To je 
seveda pogojeno še s tržiščem 
in dokončno uvedibo v redno 
proizvodnjo.
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Hitra rast porabe tekočih goriv v široki potrošnji SF R J
Povečane cene p rem o g u , k i  so  

p o  g o sp o d a rsk i re fo rm i v  z v e z i  z 
u k in i tv i jo  v se h  v r s t r e g r e so v  (v  
p re m o g o v n ik ih , pri tra n sp o rtn ih  
p o d je t j ih  itd .) p o sk o č ile  za  ca. 
150 do  200 o d s to tk o v , je  p r ip e lja 
lo  v  naši d rža v i do b is tv e n e g a  
p reo b ra ta  v  d o te d a n ji p o tro šn ji 
trd ih  g o r iv  v  g o sp o d in js tv u . V  
n e k a j  m esec ih  j e  burn o  p o ra stla  
p o tro šn ja  te k o č ih  g o riv , p re d 
v se m  ku r iln e g a  o lja  in  tu d i p lin 
s k ih  goriv . M e d te m  k o  o m e ju je  
še  h itre jš i v zp o n  p o tr o šn je  b u ta n
— p ropan  p lina  — k lju b  za d o s t
n im  p ro izv o d n im  k a p a c ite ta m  no-

-v ih  ju g o s lo v a n sk ih  d e g a zo lin a ž
— o b ču tn o  p o m a n jk a n je  tra n s
p o r tn e  em b a la že  ( je k le n k ,  c is te rn , 
ra jo n sk ih  p o ln iln ic  itd .), pa  s t i
m u lira  h itro  p o tro šn jo  k u r iln e g a  
o lja  ra zm a h u jo ča  p ro izv o d n ja  
so b n ih  peči. Po o cen i Z v e z n e  g o 
sp o d a rsk e  zb o rn ice  so  ju g o s lo 
v a n sk a  in d u s tr ijs k a  p o d je t ja  le ta  
J965 d o b a v ila  p o tro šn ik o m  ž e  b li
z u  150 tisoč  so b n ih  p e č i na  te k o 
ča goriva . Te p e č i so b ile  v  je s e n 
s k ih  m e se c ih  v  p ra v e m  sm is lu  
b e se d e  — ra zg ra b ljen a  s s tra n i 
p o tr o šn ik o v  in  to  v  ta k i m eri, da

ob n a sto p u  h la d n eg a  z im sk e g a  
časa p ra k tič n o  teh  p e č i n i b ilo  
m o g o če  k u p it i  za  d in a rska  s r e d 
stva , k e r  so  p ro izva ja ln a  p o d je t
ja  v so  s v o jo  p ro izv o d n jo  v  tem  
p reh o d n em  ra zd o b ju  u sp e la ' p ro 
da ti za  d e v izn a  sred stva .

Za ilu stra c ijo , s k a k šn o  b rz in o  
ra s te  p o tro šn ja  ku rilp eg a  o lja , 
s lu ž ijo  p o d a tk i o d n e v n i p ro d a ji 
tega  o lja  na p o d ro č ju  m esta  B eo 
grada. M e d te m  k o  j e  zna ša la  
d n e v n a  p ro d a ja  v  d ecem b ru  le ta  
1964 k o m a j en o  do  p o ld ru g e  to 
ne, s e  je  le - ta  p ro d a ja  ku riln eg a  
o lja  v  d e cem b ru  le ta  1965 d v ig 
n ila  na  50 do  70 to n  d n evn o . Ta
k a  h itra  rast p o tro šn je  ku r iln e g a  
olja  n a re k u je  s ta g n a c ijo  v  p ro 
d a ji p rem o g a  in  s tem  tud i v p ro 
iz v o d n ji  n a ših  p re m o g o v n ik o v .  
S icer pa se  tu d i p re d v id e v a , da  
m o ra jo  v  b ližn ji p e r s p e k tiv i  te k o 
ča g o riva  p o k r iv a ti  s k o ra j c e lo t
n o  le tn o  p la n ira n o  ra s t v s e h  v r s t  
goriv , k i bo  zn a ša la  11 o d s to tk o v .

S tr o k o v n ja k i so  izračuna li, da  
se  je  z  in s ta la c ijo  ca. 150 tisoč  
p eč i na te k o č a  g o riva  v  p r e te k 
lem  le tu  p r ih ra n ilo  b lizu  m ilijo n  
ton  r ja veg a  p rem oga .

Č e bo p ro izv o d n ja  teh  p e č i v  
b ližn j i p r ih o d n o s ti v  s ta n ju  p o 
k r i t i  p o tr e b e  š iro k e  p o tro šn je , se  
la h k o  p r iča ku je , da bo v  ro k u  
treh  le t  b lizu  tri č e tr tin e  d o sed a 
n jih  p o tr o šn ik o v  p rem oga  v  š i
ro k i p o tro šn ji p resed la lo  na  u p o 
rabo  te k o č ih  g o riv . S e v e d a  p re d 
s ta v lja  ta k  ra zv o j m o čn o  o b rem e
n i te v  n a še  d e v izn e  b ila n ce  s tu 
jin o , k e r  dom ača  p ro izv o d n ja  
n a ite  n i v  s ta n ju , da  s led i ta ko  
h itre m u  p o ra stu  p o tro šn je . V e n 
dar' ta  o b re m e n ite v  pri u v o zu  ni 
p r im a rn eg a  znača ja , k e r  je  zn a n o , 
da  naša  d rža va  u ya ža  su ro v o  n a f
to  p re d v s e m  zaradi/ p ro izv o d n je  
b e n c in a  in  d ise l o lja , m e d te m  k o  
k u r i ln o  o lje  p re d s ta v lja  o s ta n e k  
d e s t ila c ije  v  naših  ra finerijah .

Pri d a n a šn jih  o d n o sih  m a lo p ro 
d a jn ih  cen  v se m  v rs ta m  g o r iv  v  
š iro k i p o tro šn ji p rih a ja  ja sn o  do  
izra za  tu d i d e js tv o , da  n u d i u p o 
raba  k u r iln e g a  o lja  c e n e jšo  e n er
g ijo  k o t  u p o ra b a -p rem o g a , p o leg  
š te v i ln ih  drug ih  p red n o s ti (ko t:  
m in im a ln a -m a n ip u la c ija  ob  n a k u 
p u  in  s k la d išč e n ju  ter  uporab i 
g o riva , n ik a k r šn i o d p a d k i in  p e 
p e l, n e za m u d n a  p o ln ite v  p e č i z

o ljem  itd . itd .). V sa  ta  d e js tv a  
v p liv a jo  na  p s ih ilo šk e  o d lo č itv e  
p o tro šn ik o v . \

P o tro šn ja  v se h  v r s t  g o r iv - b o  
tu d i v  b o d o čn o s ti k o m p o n e n ta  
o d v isn o s ti o d  p a r ite te  cen  p o sa 
m e zn ih  g o riv , to re j o d  v p liv a , k i  
ga j e  m o g o če  v p o g o jih  n a še  e k o 
n o m ik e  p la n sk o  u sm erja ti.

SLUŽBENA POTOVANJA
Upravni odbor je odobril ne

kaj službenih potovanj v ino
zemstvo. Marjan Pilih, vodja 
n asejem v LEIPZIG. Srečko 
Jamnišek je opravil službeno 
potovanje v vzhodni Berlin, Vi
ljem Šulgaj ipl .ing. str., Dele- 
tič čedomir, dipl. oec., Udrih 
Slavko ing. Str., Vili Končan in 
glavni direktor Lojze ligo dipl. 
ing. oec. pa so bili na velesej
mu v Kolnu.

Upravni odbor je ugotovil, da 
so bila ta potovanja potrebna 
in koristna za naše podjetje, saj 
so si tovariši ogledali marsikaj 
zanimivega na teh sejmih, kjer 
so prikazani najmodernejši iz
delki sodobne svetovne indu
strije.

STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STRO

Termična obdelava orodij
Zivijenska doba vsakega orod

ja je v veliki meri odvisna od 
pravilne termične obdelave. S 
primernim postopkom toplotne 
obdelave lahko orodju podaljša
mo življenjsko dobo tudi za de
setkrat in- več. Modema orodja, 
ki zdržijo serije tudi nad 500.000 
komadov, se imajo temu zahva
liti zaradi postopka toplotne ob
delave.

Ogledali sd bomo nekaj prime
rov termične obdelave orodij.

POSTOPEK IZDELAVE KALUPA 
ZA KOVANJE, C. 1840

1. Mehanska obdelava
Kalup obdelati na mero. (Pred

postavlja se, da je material pred
hodno žarjen in kovan).

2. Kaljenje
2. 1. Zagrevanje
Delovno površino je treba za

ščititi pred škajanjem in razogli- 
čenjem tako, da kalup položimo 
v zaboj z Jesenku,ogljem, veliko
sti lešnika. Zaboj zapremo s slo
jem gline ali samotne mase, da 
oglje ne pride v kontakt z atmos
fero. N

Tako pakiran komad stavimo v 
peč s temperaturo 650° C, dobro 
pregrejemo in nato prenesemo v 
drugo peč, zagreto na tempera

turo kaljenja 800—820° C. Zagre- 
jemo na to. temperaturo in drži
mo na njej ca. 1 uro, da se ce
lotna masa komada dobro pregre
je. Zagrevanje predmeta debeli
ne 100 mm traja 4 ure.

2. 2. Hlajenje
Pri kaljenju kalupa želimo do

hiti delovno površino trdo zaka- 
Ijeno, jedro pa žilavo. To'dose
žemo takole: Delovna površina se 
hladi s curkom vode, z druge 
strani pa komad pomikamo gor 
in dol v vodi. Na koncu ga poto
pimo vsega v vodo, tako, da je 
delovna površina vertikalna. Na 
ta način hladimo do ca. 250° C. 
Pri tej temperaturi vzamemo ka
lup iz vode ter s smirkovim pa
pirjem očistimo delovno površi
no. Ko se na njej zaradi prehoda 
toplote iz jedra pojavi rumenka- 
stosiva barva, prenesemo komad 
v oljno kopel, da se popolnoma 
ohladi. Trajanje hlajenja v po
sameznih fazah zavisi od veliko
sti kalupa.
~ 3. Kontrola

Trdoto preizkusimo s pilo. Pi
la slabo prime.

4. Mehanska obdelava
Dokončno obdelamo površine.
Bolj zapleten je v primeru ter-' 

mična Obdelava glodala z navoji 
(Material C. 6880).

Postopek pri delu:'
1. Mehanska obdelava — grobo

vsekati navoj.

2. Žarjenje
Predmete položimo v zaboje z 

rabljenim koksom, tako, da je 
■okrog glodala 20 mm koksa in 
tesno zapremo. Zaboje vstavimo 
v slabo zagreto peč ter v 1 in pol 
ure zagrejemo ■do temperature 
750—780° C. Žarimo na tej tem
peraturi 1 do ¡2 uri, odvisno od 
velikosti predmetov. Ohladimo v 
peči.

3. Mehanska obdelava
Obdelamo navoj na mero.

4. Kaljenje
4. 1. Zagrevanje
Mala glodala do primera 50 mm 

zaščitimo s premazom zmesi mag
nezije in špirita in predgrejemo 
najprej na 600°, nato pa na 900° C 
(30 +  20 minut), nato pa zagreje
mo v sobni kopeli do 1300° C. V 
kopeli držimo do 60 sekund.

Večja glodala 0  — 50 mm za
ščitimo z enakim premazom, nato 
pa zapakiramo enako kot za žar
jenje (tč. 2). Zaboje vstavimo v 
peč s temperaturo 600° C, greje
mo 1 -in pol ure, nato prenesemo 
v peč s temperaturo 900° C in dr
žimo v njej 60 minut. Končno pre
nesemo v solno kopel (1300° C) 
ter grejemo do 120 sekund. Čas 
zavdsa od velikosti.

4. 2. Hlajenje
Mala in srednje velika glodala 

hladimo v olju temperature 40° C 
tako, da .jih pomikamo gor do dol. 
Večja gladala hladimo na zraku 
z ventilatorjem.

5. Čiščenje
Olje se opere v bencinu, v vro

či vodi pa spremo sol, ki se je 
prijela na predmete: Navoj pe
skamo.

6. Kontrola
Trdota po Rockwellu
FiRc =  63 ........64

7. Popuščanje
Popuščamo v komorni - peči 

tako, da predmete damo-v-peč s 
tempe*aitiuno 300° C ter jiiih držimo- 
pmi tej temperaturi ca. 45 minut, 
zatem peč v eni ura zagrejemo na 
560—570° C, ter držimo do 20 mi
nut.

8. Kontrola
Trdota -po Rockwelu je
64 . . .  65 HRc

9. Mehanska obdelava
Glodala obdelamo na končne 

mere.
Na tak način obdelana orodja 

bodo prav gotovo imela lastnosti, 
ki jih želimo. Poleg tega si lahko 
s takimi -orodji pridobimo ugled 
kvalitete, ka je v našem gospo
darstvu vsak dan bolj pomem
ben.
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Vlak nas je popeljal skozi 
čudovite predele renske do
line. Prišli smo v Koln — 
velemesto zabodlne civiliza
cije. Dinamika življenja brez 
hrupa. Reklama in bogati 
vtisi. Prišli smo <na -ogled 
znanega sejma s ciljem, da 
vidimo in -ocenimo mestojia- 
še proizvodnje ter možnosti 
oziroma .smer kvalitetnega 
razvoja naše proizvodnje. 
Nase podjetje je tudi to le
to razstavljalo posodo na 
sejmu v Kdlnu. Stojnica na 
kateri so -bili 'iizloženi expo- 
nati našega podjetja je  na
me pustila vtis velike skrom
nosti. Še 'bolj skromna pa je 
bila kvaliteta razstavljenih' 
expomatov. Sprašujem se ka
ko je mogoče, da tako neod
govorno pristopamo vpraša
nju reklame. Nekateri proiz
vodi na razstavi, če jih v po
gledu kvalitete 'in skrbnosti 
izdelave primerjamo s po
dobnimi proizvodi driigih 
proizvajalcev oziroma raz- 
stavljalcev bi kvečjemu ¡spa
dali med terca kvaliteto. S 
takšnimi proizvodi in s takš
nim oidnosom do zahtevnih 
tržišč sd ne ¡smemo obetati 
rešitve problema povečanja

Koln in mi
izvoza. To vprašanje izvoza 
,pa ne bi poudarjal v tej meri, 
če ¡bi izvoz ne bil naša živ
ljenjska potreba. Od vseh 
razstavljalcev je samo naše 
podjetje razstavljalo eno
stavno komer posodo. Vsi 
ostali razstavljale! ¡pa so pre- 
zentirali kvalitetno posodo.

V glavnem je prevladovala 
elektro posoda raznih iz
vedb. Največ 'je ¡bilo opaziti 
elektro emajlirano posodo 
potem pa nerjavečo in alu 
poisoder Pri elektro emajli
rani posodi je  nasplošno 
značilno zaslediti, da je elek
tro dno zaščiteno proti rji, , 
nerjaveči robovi, razne okus
ne ¡barve, t-dda z enostavnimi 
dekorji ter notranjost poso
de kiisli.no odporna. Ročaji, 
so v večini primerov bake
litni. Nerjaveča IkuhaLna po
soda je opremljena z elek
tro dnom. Na splošno je ne

rjaveča posoda opremljena v 
glavnem z bakelitnimi roča
ji in je tudi modernih oblik. 
Pni elektro alu posodi je .po
sebno pozornost pritegnila 
notranjost, ki je ¡prevlečena 
s ¡posebno ¡maso, ki ščiti pro
ti priremanju hrane pri ku
hanju oziroma pečenju.

Drurgo zelo zanimivo po
dročje, ki je vzbudilo mojo 
posebno pozornost so bile 
sobne peča na tekoča goriva 
in plin. Težko je govoMtt o 
kvaliteti peči posameznih 
razstavljalcev.

Pri ogledovanju človek 
dobi "vtis, da je število raz
stavljalcev in modelov teh 
peč! veliko večje kot si 'to 
človek - ob prvih vtisih 
lahko predstavlja. Veliko 
število oljnih peči 'je iz li
tine. Peči so v glavnem v 
lončenih varvah. Ker sq pri
prave okrog osvajanja sob

ne peči na olje v začetku in 
sicer na bazi kooperacije z 
švicarsko firmo TOBY v ko
likor pride do realizacije 
preliminarnih ¡pogovorov bo 
potrebno samo še nekoliko 
proučiti upravičenost vklju
čitve tudi sobnih peči na 
plin v proizvodni program 
podjetja.

Druge hale, drugi' expoiia- 
ti, druge senzacije. Noge po
časi odpovedujejo. Toda čas 
je kratek treba je čim več 
videti. Pomivalne omarice z 
enodelnimi in ¡dvodelnimi 
pralmiki z odcejalnimi ploš
čami, kompletne kuhinje, 
praLniki iz nerjaveče ploče
vine, pralni avtomati za pe
rilo in posodo, štedilniki ozi
roma etažne peči za central
no ¡gretje itd.

Sij exponatov in reklame, 
vljudnost predstavnikov firm 
na stojnicah ter zaključek 
sejma in Obiska.

Pot je ¡bila vsekakor ko
ristna. Zbrano je  precej ko
ristnih materialov, utrjeno, 
je prepričanje v pravilnost 
naše razvojne orientacije in 
pridobljene ¡so nove ideje in 
vzpodbude, ki jih 'bomo po
skušali realizirati.

glede itega pokazal veliko razu
mevanja. Na predlog odbora ci
vilne zaščite je sklenil, da dobi 
delavec plačane tiste ure, ki jih 
je prebil na vežbanju pni civilni 
zaščiti medtem, ko bi moral de
lati na svojem delovnem me
stu.

Težave nastopajo tudi zaradi 
prostora pri predavanjih. Pre
davanja se zaradi zatemnitve 
prostora vrše lahko samo v 
dvorani centralnega delavskega 
sveta, ki pa je večkrat zasede
na, Tedaj so, predavanja v klet
nih prostorih kot kaže slika. 
Zatemnitev jie potrebna zaradi 
projektiranja raznih slik, fil
mov in podobno, ki so najbolj
ši pripomoček, da. člani civilne 
zaščite bolje razumejo kaj mo
rajo znati.

Dopisujte 
v naš list

Enote civilne zaščite štejejo 
precej članov, toda. zaradi bo-_ 
lezni nekaterih je uspešno o- 
pravilo tečaje 265 članov. Ti so 
posečali tečaje iz splošnega de
la predavanj.

bila dana možnost, da so prišli 
naknadno k drugim grupam, 
kjer je bila predavana ista tema. 
Včasih :so bili izostanki zaradi 
nujnega dela v podjetju tudi 
popolnoma opravičeni. Takih 
izostankov pa je bolj malo.

Pri vzgoji članov civilne za
ščite pa nastopajo velike teža
ve pri izvajanju praktičnega 
strokovnega pouka ker delajo 
člani na različnih izmenah in 
je skoraj nemogoče, da bi pri
šla na predavnje cela . skupina.

Ta problem je bil predočen 
tudi upravnemu odboru, ki je

Obisk tečajev je  bil torej v 
splošnem dober, čeprav so bile 
težake. Nekateri člani' niso vze
li predavanj za resno stvar, iz
govarjali so se da so taka pre
davanja že slišali pri' vojakih, da 
jim zato ¡ni treba posečati te
čajev in podobno. Na ponovna 
opozorila naj tečaje posečajo,

Iz dejavnosti
civilne zaščite

Že pred novim letom je moč
no oživela dejavnost civilne za
ščite v podjetju, zlasti pa po
tem, ko je bil dokončno sestav
ljen program izobraževanja ter 
formirane enote. ZaČeM so tečaji 
katere poseča večjidel članov. 
Referent za civilno zaščito tov. 
Lambert Kotnik je imel mnogo 
dela in si z vso vrnemo prizadeva, 
opraviti svoje naloge, k;i so j;i 
dane.

pa se je velika večina odločila, 
da pride na predavanje. Če so 
nekateri zamudili iz katerega
koli vzroka predavanje, jim je



PRED VOLITVAMI ORGANOV SAMOUPRAVLJANJA
Zopet je prišel čas, ko bomo 

volili polovico članov central
nega delavskega sveta, obratnih 
delavskih svetov iin delavskih 
svetov ekonomskih enot.

Centralni delavski svet bo v 
kratkem razpisal volitve v or
gane samoupravljanja, ker mo
rajo biti volitve opravljene po 
zakonu najpozneje do konca 
meseca aprila, po poslovniku 
centralnega delavskega sveta 
pa morajo biti razpisane naj
pozneje do 31. marca.

Predvideno je, da bi bile vo
litve v organe samoupravljanja 
na področju celjske občine 20. 
aprila v vseh delovnih organiza
cijah. Ker morajo biti razpisane 
30 dni pred dnem, ki je določen 
zanje, zato lahko pričakujemo, 
da bo centralni delavski svet 
prihodnje dni razpisal volitve, 
o čemer bomo poročali v naši 
prihodnji številki Emajlirca.

S sklepom o razpisu volitev 
bo centralni delavski svet dolo
čil volilne enote in koliko čla
nov centralnega delavskega sve
ta bo volila vsaka posamezna 
volilna enota.

Po razpisu volitev bodo zbori 
delovnih ljudi po posameznih 
volilnih enotah, ki jih po zako
nu skliče predsednik centralne
ga delavskega sveta. Na kandi
dacijskih zborih bodo sprejete 
kandidatne liste, ki morajo biti, 
predložene volilni komisiji naj
pozneje 8 dni pred volitvami.

Vsak volivec'lahko na zboru 
delovnih ljudi predlaga enega 
kandidata za člana centralnega 
delavskega sveta ali delavskega 
sveta enote, če  podprejo tak 
predlog najmanj še trije voliv
ci, se predlagani kandidat vpi
še na listo kandidatov, o kate
rih zbor glasuje.

Kot vedno imajo tudi te vo
litve velik pomen za gospodar
jenje podjetja in nadaljnji na
predek samoupravljanja. Zaradi 
tega mora biti izbor kandida
tov zelo skrben, da pridejo v 
organe upravljanja ljudje, ki 
bodo čutili odgovornost do svo
jega dela v organih samouprav
ljanja. Zato se mora za izbor 
kandidatov zavzeti vsak član 
kolektiva in pri tem neposred
no sodelovati. Še posebno mo
rajo biti pri tem aktivne druž
beno politične organizacije, ki 
morajo razviti živahno predvo
lilno aktivnost med člani ko
lektiva.

Volitve v organe samouprav
ljanja naj ne bodo le zgolj for
malnost, ki jo je treba opravi
ti po zakonu, temveč velika 
idejno politična manifestacija 
socialistične misli za družbeni 
napredek v okviru krepitve sa
moupravljanja kot najbolj re
volucionarne pridobitve naše 
revolucije.

Izhajajoč iz dejstva, da je 
samoupravljanje temeljni ka

men našega gospodarstva in 
našega napredka nasploh smo 
dolžni dati volitvam velik pou
darek s tem, da pregledamo na
še uspehe v pretekli mandatni 
dobi in si ustvarimo jasno per
spektivo za delo v prihodnje.

V centralnem delavskem sve
tu poteče mandatna doba 43 
članom in prav toliko jih bo 
potrebno izvoliti na novo. Tem 
članom, ki so dali svoj prispe
vek k napredku našega gospo
darstva in so se zavedali svoje 
dolžnosti gre zahvala za njiho
vo delo.

Mandatna doba v centralnem 
delavskem svetu poteče letos 
naslednjim članom iz posamez
nih enot:

PREDELOVALNICA KOVIN: 
Avgust čerenjak, Marija Košec, 
Viktor Pavšner, Karel Poklšek, 
Ludvik Pustek, 'Jakob Vodeb, 
Rudolf Vajdič in Frančiška Zu
panc.

EMAJLIRNICA: Ivanka Ah- 
tik, Hinko Drame, Pavla Juter- 
šek, Marija Koželj (tej je že po
tekel mandat, ker je odšla v 
Nemčijo), Franc Klokočovnik, 
Frančiška Koražija, Ivan Krum
pak, Viktor Lah, Cvetka Lipič
nik, Anton Matko in Jože Vaj- 
detič.

DEKOR ODDELEK: Damjana 
Kunst, Silva Vrečer.

POCINKOVALNICA: Franjo
Horvat. >

OBRAT ODPRESKOV IN AV- 
TOKOLES: Edi Kranjc in Franc 
Štor.

ORODJARNA: Emil Oštir.
DELAVNICA j^DIATORJEV: 

Jože Krebl in Ferdo Reberšak.
DELAVNICA KOTLOV: Franc

Jevšinek.
PRIPRAVA PROIZVODNJE: 

Marjan Petelinšek, Ciril Pušnik, 
Slavko Udrih in Ivan Brežnik.

VZDRŽEVALNA SLUŽBA: 
Rafael Ajdnik, Alfred Meznarič 
in Ernest Košir.

KADROVSKA SLUŽBA: Ivan 
Veber.
FINANČNO RAČUNOVODSKI 
SEKTOR: Ivan Cater, Ljubo
mir Pavlovič in Mihelin Angela 
(premeščena v institut).

SLUŽBA PROGRAMIRANJA: 
Drago Mravljak.

ORGANIZACIJSKA SLUŽBA: 
Franjo Panza. ^

PRODAJA IN ZUNANJA TR
GOVINA: Rafael Čelik.

V obratnih delavskih svetih 
poteče mandatna doba nasled
njim tovarišem:
OBRAT EMAJLIRANIH, PO
CINKANIH IN ALUMINIJA
STIH iZDELKOV:

EMAJLIRNICA: Drago Svet, 
Viktor Lah, Zdenko Kavčič, 
Roman Jeler in Ana Špes.

PREDELOVALNICA KOVIN: 
Miha Zavšek, Ferdo Leban, Ve
ra Vodeb in Vojislav Stojmano- 
vič.

DEKOR ODDELEK: Jože
Čander.
OBRAT TOPLOTNIH NAPRAV

DELAVNICA RADIATOR
JEV: Karolina Agrež, Erika Ar- 
tiček, Martin Dorman, Martin 
Hostnik in Franc Mežnarič.

DELAVNICA KOTLOV: Jer
nej Feldin, Jože Kranjc in An
ton Remus.

OBRAT ODPRESKOV IN AV- 
TOKOLES: Mirko Aničič, Ivan 
Dimeč, Vlado Flis, Edvard Gre- 
jan, Jože Horjak, Feliks Lipar, 
Franc Pilih in Alojz Šekoranja.

OBRAT ORODJARNA: Vili 
Bertok, Konrad Cvirn, Ivan 
Fojs, Zvone Lončarevip, Franc 
Pavšner, Franc Pogačar, Zvoni
mir Seleš in Franc Šalekar.

SKUPINA TEHNIČNIH PO
SLOVNIH ENOT: Franc Gru- 
benšek, Maks Knez, Edi Košto- 
maj, Ivan Štorman, Drago Jaz- 
binšek, Tone Podrgajs, Viljem 
šulgaj in Franjo Velikanja.

TEHNIČNA KONTROLA: An
ton Bomšek, Ivan Golja, Matil
da Jazbinšek, Karolina Koro
šec, Marica Krajšek, Rado Pan- 
telič, Martin Pirš, Jožica Roz
man, Marija Selič in Martin Vo
deb.

V delavskih svetih ekonom
skih enot poteče mandatna do
ba naslednjim tovarišem:

EMAJLIRNICA: Stanko Go- 
logranc, Srečko Romih, Rozali
ja Češnovar, Franc Čuden, 
Franc Dimeč, Stanko Gologranc, 
Silva Habjan, Marija Koželj, 
Jože Krivec, Marija Mahne, An
ton Matko, Ana Prašnikar, 
Srečko Romih, Avgust Šešerko, 
Ana Špes in Elica štante.

PREDELOVALNICA KOVIN: 
Edvard Coklič, Martin Drobinc, 
Jože Drole, Vlado Geršak, Pa
vel Goričan, Franc Košec, Jože 
Koštomaj, Amalija Kramer, Ka
rel Poklšek, Marija Rečnik in 
Slavko Skamen.

DEKOR ODDELEK: Emil
Bremec, Silva Vrečer, Stane 
Horvat, Em a Ravnak, Marinka 
Jandrič in Olga Meke.

POCINKOVALNICA: Zlatko
Antonič, Anton Blaznik, Stjepan 
čižič, Vera Lekovšek, Ivan Zbi- 
čajnik in Štefan Žalig.

DELAVNICA RADIATOR
JEV: Stanko Globočnik, Mirko 
Konjedič, Drago Koželj, Sfanko 
Reberšak, Franc Škrubej, Franc „ 
Zorko in Marjan Žnider.

DELAVNICA KOTLOV: Alojz 
Jurše, Alojz Kodela, Milan Ko
lar, Peter Korbar, Ivan Pevec 
in Jože Rojc.

PRIPRAVLJALNE SLUŽBE: 
Drago Jazbinšek, Fanika Kobal, 
Anton Kolenc, Heda Kranjc, 
Franc Mlakar, Vili Svet, Jože 
Štok in Marija Štrajher.

VZDRŽEVALNA SLUŽBA: 
Stane Belej, Franjo Florjane, 
Jože Korent, Herman Kovačič, 
Ivan Šrot, Franc Vengust, Dra
go Zupanc in Ivan Šumlak.

PRODAJA IN ZUNANJA TR
GOVINA: Jožica Čater, Vlado 
Delakorda, Jože Teržan, Dragi
ca Janežič, Vlado Horvat, Ivan
ka Jager, Silva Mihelin in Mile
na Plohl.

UPRAVNO ADMINISTRA
TIVNE SLUŽBE: Milena Ga
ber, Anton Košec, Vida Krajec, 
Ela Krempuš, Hilda Lečnik, 
Franc Mahne, Amalija Skale, 
Dragica Šalekar in Milica Zotl.

V upravnem odboru poteče 
dveletna mandatna doba na
slednjim tovarišem: Drago
Mravljak, Franjo Panza, Slavko 
Udrih, Peter Videnšek in Lojze 
Žnideršič.

Glede na potek mandatne do
be izvolijo posamezni delavski 

sveti naslednje število novih 
članov:

Obratni delavski svet obrata 
emajliranih, pocinkanih in alu
minijastih izdelkov 10 novih 
članov.

Obratni delavski svet obrata 
toplotnih naprav 8 novih čla
nov.

Obrat odpreskov in avtokoles 
8 novih članov.

Obratni delavski svet orod
jarne 8 novih članov.

Obratni delavski svet skupi
ne tehničnih poslovnih enot 8 
novih članov. |

Delavski svet ekonomske eno
te emajlimice, 14 novih članov.

Delavski svet ekonomske eno
te predelovalnica kovin 11 no
vih članpv.

Delavsiii svet ekonomske eno
te dekor oddelek 6 novih čla
nov.

Delavski svet ekonomske eno
te pocinkovalnica 6 novih čla
nov.

Delavski svet ekonomske eno
te delavnica radiatorjev 7 novih 
članov.

Delavski svet ekonomske eno
te delavnica kotlov 6 novih čla
nov.

Delavski svet ekonomske eno
te pripravljalne službe 8 novih 
članov.

Delavski svet ekonomske eno
te tehnična kontrola 8 novih 
članov.

Delavski svet prodaje in zu
nanje trgovine 8 novih članov.

Delavski svet upravno admi
nistrativnih služb 9 novih čla
nov.



Nova električna žarilna peč
V dekor oddelku so zelo zado

voljni, ker je pri njih postavlje
na nova električna žarilna peč 
katero je postavilo v kratkem ča
su podjetje »CER« iz Čačka. Ta 
peč ima večje zmogljivosti kot 
jih je imela dosedanja, kar je za
nje posebno pomembno, ker bodo 
lahko izdelali večjo količino iz
delkov dobre kvalitete. S posta
vitvijo te peči je odstranjen pro
blem žganja posode za dekor od
delek v emajlirnici. S tem je po
stal dekor oddelek nekako bolj 
neodvisen ih bo organizacija dela 
boljša in učinkovitejša.

Peč bo začela obratovati te 
dni in upajo, da bo poizkusno 
obratovanje dobro uspelo, tako 
da bodo pričeli čimprej z redno 
proizvodnjo.

V tej ekonomski enoti so še 
vedno velik problem brizgalne 
kabine, ki imajo slabo ventilaci
jo, zaradi česar nastaja nevarnost 
obolelosti za silikozo. Njihov de-

ŠA H
Pred dnevi je bilo kon

čano občinsko sindikalno 
prvenstvo, za leto 1966, na 
katerem je sodelovalo 10 
sindikalnih ekip, med nji
mi je bila zastopana tudi 
naša sindikalna podružni
ca. Na tem tekmovanju 
smo dosegli 5. mesto, kar 
verjetno ni uspeh in tudi 
ne neuspeh, če pogledamo 
par kol turnirja nazaj si 
bomo lahko na jasnem za
kaj nismo bili boljši, ker 
po realni kvaliteti naših ša- 
histov spadamo v sam vrh 
sindikalnih moštev v naši 
občini. Naša ekipa je na
stopala vedno okrnjena, 
včasih tudi samo s tremi 
igralci, ker pač naši člani 
niso imeli vedno časa, vča
sih se je pa zgodilo še to,
Ž so obljubili pa jih ni bi- 

Skratka bili so objek
tivni in neobjektivni razlo
gi za prihajanje na turnir
ske partije, in tako nismo 
ponovili rezultatov prejš
njih let.

Za našo sindikalno po
družnico so dosegli največ 
točk: Perttaač in Ahtik 6 
točk (9 partij), Ivanič 4 in 
pol (5 partij), Škoberne 1 
točka <6 partij) in Rojec 
1 točka (2 partiji).

Vrstni red ekip:
Cinkarna 29 in pol, In-

trad 28, železarna Štore 23, 
dima 22, EMO 18 in pol, 

Aero 14 in pol, Zavod ZNG 
13 in pol, PTT 11, Libela 10 
ter IFA 9 in pol.

Pertinač Stane

lavski svet je že razpravljal o 
tem problemu in opozoril na to 
službo higiensko tehnične varno
sti pri delu. Sedaj je mnogo do
bre volje, da bi bil ta problem 
čim hitreje rešen in po vsej ver
jetnosti bo to kmalu urejeno.

Če se že ventilacija uredi tako 
kot je treba, pravijo v dekor od
delku, da bodo zelo zadovoljni 
in da si bodo prizadevali še bolj 
kot doslej za napredek proizvod
nje.

— Ko smo obiskali vodjo ekonom
ske enote v dekor oddelku, je 
imel na mizi plačilno listo. Pre
gledal je zaslužek-vsakega posa
meznika. Vprašali smo ga, če 
vsak mesec tako skrbno pregleda 
zaslužek svojih delavcev. Pove
dal nam je, da to redno dela in 
da nima v zvezi s tem nobenih 
problemov, ker so delavci vna
prej obveščeni o njihovem za
služku.

OPERATIVNE PLANE STALNO 
PRESEGAJO

V izdelovalnici jeklenih kotlov 
so zelo prizadevni, ker kljub ne
katerim težavam vedno dosegajo 
mesečne operativne plane in jih 
tudi presegajo. Težave imajo zla
sti s formati pločevine, ki zahte
vajo več dela pri prirezovanju. 
Če ne bi bilo te ovire, bi jim delo 
šlo še bolje od rok. Pri njih dela 
ena skupina delavcev na skupin
sko, druga pa na individualno 
normo. Tudi pri njih so delavci 
po možnosti sproti seznanjeni z 
njihovim uspehom pri delu ter v 
zvezi s tem tudi z višino osebnih

dohodkov, ki jih bodo prejeli.
Na zadnji seji njihovega delav

skega sveta so razpravljali o ope
rativnem planu za mesec marec, 
ki je precej visok, vendar so se 
zedinili, da ga bodo dosegli in 
po možnosti tudi presegil.

Ugotovili so, da jim bo verjet
no primanjkovalo cevi za kotle 
ter sklenili, da bodo na to opozo
rili vodstvo njihovega obrata.

Ugotovili so, da so njihove ka
bine za varjenje v zelo slabem 
stanju in sklenili, da jih bodo po
pravili.

Stiskalnica je popravljena
V delavnici odpreskov in av- 

tokoles se je pred dvema mese
cema začelo popravilo velike stis
kalnice, ki je bilo končano pred 
nekaj dnevi. Stiskalnica že ob
ratuje tako, da delo v tej enoti 
poteka normalno. Kljub temu, da 
je bila stiskalnica v popravilu so 
vseeno dosegli in presegli opera
tivni plan proizvodnje v mesecu 
januarju in februarju. To je bilo 
mogoče zaradi tega, ker so pre
uredili nekatera orodja in na la 
način prestavili nekatera dela na 
druge stiskalnice.

V mesecu januarju so imeli 
osebne dohodke nekoliko nižje 
kot običajno. Bila so majhna na
ročila od našega kooperanta TAM 
Maribor.

Zelo se pritožujejo nad poljsko 
pločevino, ki ni dobre kakovosti, 
tako da jo morajo pred uporabo 
žariti. To pa zavzema mnogo de
lovnega časa, ki ga drugače ni 
potrebno porabljati, če je ploče
vina dobra.

Na zadnji 'seji obratnega delav
skega sveta so mnogo razpravlja
li o napredku proizvodnje in raz
nih problemih v njihovem obratu. 
Pregledali so tudi finančno poro
čilo ter ugotovili, da so v mesecu 
februarju dobro poslovali. Ustva
rili so dober presežek ekonom
ske enote, poleg tega pa so se 
odločili, da razdelijo tudi prihra
nek na režiji in amortizaciji, ki 
izhaja še iz prvega polletja 1965.

Značilno v tej enoti je, da vod
stvo ekonomske enote budno 
spremlja vsakdanje uspehe, ter 
ve koliko je vsak delavec napra
vil in koliko zaslužil. Zaradi tega 
nimajo ob koncu meseca pri iz
plačilu nikajcih Težav ker vsak 
njihov član enote ve kako je z 
njegovim zaslužkom.

PREDSEDNIK 
REPUBLIKE JE 

ODLIKOVAL NAŠE 
{LANE KOLEKTIVA
Dne 3. marca 1966 je bila 

na občinski skupščini Ce
lje v mali dvorani Narod
nega doma mala slavnost, 
na kateri je predsednik ob
činske skupščine tov. Mar
jan Učakar izročil odliko
vanja našim članom kolek
tiva, s katerimi jih je odli
koval predsednik republi
ke Josip Broz-Tito.

V svojem nagovoru je 
tov. Učakar odlikovancem 
dejal, «Jii je  ta podelitev 
odlikovanj v čast in pri
znanje občini ter vsem če
stital in jim želel še mno
go uspehov pri njihovem 
delu.

Z »Redom dela z zlatim 
vencem« sta bila odlikova
na Albin Lesjak in ing. Ri
hard Pompe.

Z »Redom dela s srebrnim 
vencem« so bili odlikova
ni: Ivan Majerič, Emil Jej
čič, Anton Marolt, Franc 
Medved, Franjo Orel, 
Franc štor in Anton Ter
žan.
Ujg,z avkjrdgordgordgo

Z »Medaljo dela« so bili 
odlikovani: Ivan Čater, Te
rezija Kač, Vili Končan, 
Fani Koražija, Jožef 
Kranjc in Martin Rozman.

Po končani slovesnosti 
so bili odlikovani tovariši 
povabljeni na kosilo in so 
prebili nekaj ur v vedrem 
in veselem razpoloženju.

Stroje potrebujejo
Delavski svbt orodjarne je na 

zadnji seji razpravljal o potrebi 
novih brusilnih strojev. Takih 
strojev potrebujejo za nemoteno 
delo v orodjarni pet komadov. So 
pa bolj skromni in bi se zaenkrat 
zadovoljili samo z dvema. Zahte
vo utemeljujejo s tem, ker je se
dem odstotkov orodij, ki jih izde
lujejo takih, ki jih je treba bru
siti. Brusilnih strojev pa ni do
volj.

Za nabavo strojev menda ni 
denarja, vendar bo potrebno za
to poskrbeti, če hočejo, da bo de
lo potekalo tako kot je treba.

Potrebujejo še druge stroje za 
katere pa nabava ni tako nujna 
kot za brusilne.

Delavski svet Je zadolžil vod
stvo ekonomske enote, da se čim- 
prej pobriga za nabavo brusilnih 
strojev;-- - -

Na zadnjem zasedanju delav
skega sveta je bilo govora tudi o 
odnosih med vodilnimi delavci in 
delavci v orodjarni. Delavski svet 
je zadolžil vodstvo ekonomske 
enote, da mora urediti te odnose 
tako, da se tako vprašanje ne bo 
več pojavljalo.

Delavski svet je razpravljal tu
di o disciplini pri delu in ugoto
vil, da ta ni taka kot bi bilo tre
ba.-Tudi glede tega je delavski 
svet sklenil, da mora vodstvo 
ekonmske enote postopati tako, 
da bo red in disciplina pri delu.

Dopisujte 
v  sv o j l is t
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Po večdnevni razpravi in posvetovanju je upravni odbor končno spre
jel predlog analitične ocene deolvnih mest, ki so ki so dane v razpravo

kolektivu
(Foto LT EMO)
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V o d o r a v n o :
1. tretje naj večje rr/ešto v Slo

veniji; 5. arabski žrebec; 6. sre
dišče vrtenja; 7. tovarna radio- 
aparatov v-Nišu; 8. avtomobilska 
oznaka za Viro vitico; 9. dva sa
moglasnika; 10. ženska dz grške 
mitologije ljubica Jupitra; 11. 
goltanec; 12. avtomobilska ozna
ka za Reko; 13. kratica za ljudsko 
skupščino; 14. medmet; 15. začet
nici imena in predsednika ljud
ske skupščine SFRJ; 16. pritrdil- 
nica; 17. predlog.

N a v p ii č n o :

1. nekdanje glavno mesto Tur
čije na Bosporju; 2. itailška po
krajina; 3. dobrohotno priljuden; 
4. ena evropskih republik SSSR.

-SlaVr-

ZAHVALA
Naj lepše se zahvaljujem tov. 

Aužner Faniki za vrnjeni zlati 
poročni prstan, katerega sem 
izgubila pri pomivanju posode. 

'  Artviga Frida

Časnik izhaja v okviru eno
te informacije vsako drugo 
sredo v nakladi 3.700 izvo
dov in ga dobijo vsi člani 
kolektiva brezplačno. Ureja 
ga uredniški odbor: ing. 
Danilo Fajis, Ivo Gostečnik, 
Tone Ivanič, Emil Jejčič, 
Metka Božič in dr. Franc 
Zupančič. Glavni in odgo
vorni urednik Emil Jejčič. 
Naslov uredništva Celje, 
Mariborska 86, telefon 39-21, 
interna 207. Tisk in klišeji 

GP »Celjski tisk« Celje

K a d r o v s k e
v e s t i

VSTOPI:
Flis Zdenka, Govedih Marija, 

Heric Hedvika, Jeki Marija, Kot
nik Marjana, Majkar Karolina, 
Šuligoj Marija, Ulaga Jožefa, Za
ložnik Julči, Žumer Marija, Čater 
Justina, Domuz Štefanija, Gaber 
Dragica, Gašperlin Darinka, Gaj
šek Terezija, Geržina Julijana, 
Hunski Danica, Krajnc Jožefa, 
Kralj Hedvika, Kvartie Marija, 
Koprivc Karolina, Koiprnik Mari
ja, Motaln Stanislava, Matko Ju
lijana, Novak Danica, Ojstišefc 
Ivana, PiatOvšek Helena. Rop^ia- 
Mar.ija, Razboršek Marija, Reber
nak Ana, Samec Marjeta, Sinko 
Marija, Zorko Veronika, Skrabar 
Vladimir, Vizjak Branko, Zuipanc 
Peter, Zuperl Zvonko, Zurej Sta
nislav, Žolnir Franc.

IZSTOPI;
Grizold Marjan — sporazumno, 

Dokler Viktor — sporazumno,

Škof!ek Anton — sporazumno, 
Urleb Ivan — sporazumno, Pirš 
Franc - upokojen, Bezenšek Av
gust — upokojen, Stek Jože — 
sporazumno.

POROČILI SO SE:
Novak Frančiška —- Sabadžija, 

Tempi ak Štefanija — Žclnir, 
Kranjc Danijel, Artič Rozalija — 
Zotič. ' -

NARAŠČAJ V DRUŽINI SO 
DOBILI:
Dokler Vera — sin Marjan, Si- 

ter Stane — hči Valerija, Zdolšek 
Jurij — hči Marta, Napret Mar
jana — hči Vesna.

V MESECU MARCU 1966 
BODO OBHAJALI 50-LETNICO 
Kukovec Mirkio, Kunst Joče.

OBJAVA
Zbiralcu šib lenih škatel n rdim 

interesantno kolekcijo škatel tu
jega —  v glavnem Izraelske, a — 
porekla v zamenjavo za šibičfte 
škatle jugoslovanskega porekla.

Interesent dobi informacije v 
upravi — soba 40.

Mislimo, da je vsem znano, da 
se v sobi z 39 m'2 nahaja 18 lju
di, dva še nimata .miz, katere ne 
moremo postaviti v ta  prostor. 
Vendar merodajni v EMO niso 
pckrereilii do danes še ničesar. 
Verjetno ni sredstev — vsaj za 
to ne — za druge stvari so sred- a 
stva. Člani priprave proizvodne-

v upravnem' poslopju, katetrih ne 
bo za 18 kot je nas in maj njih 
vpraša, če so vsi polno zaposleni.

Prepričani smo, da tu m. po
trebnega hadaljmjega komdniarja, 
ampak dejanj. Spominjamo se be
sed, ki jih je dal tovariš Viden
šek Peter v /uredništvo »Bmajiir- 
ca«: »Pri nas veliko govorimo,

naat

Tu je pa res preveč »gosto« (Foto LT EMO)
ga obrata II se vprašujemo —. 
kako dolgo še bomo morali tako 
vzdržati, saj nam . primanjkuje 
zraka, da o tesnosti sploh ne go
vorimo. Člane kolektiva naj se
znanimo tudi s tem, da je ob neki 
priliki pogledala v ta prostor ze
lo odgovorna oseba in vprašala 
»ali ste vsi polno zaposleni«. Tej 
osebi bi dali tale odgovor:

Združi naj ljudi iz treh pisarn

storimo pa nič«! Ce so merodajni 
vedeli z reorganizacijo preseliti 
ljudi v takšen prostor, mislimo 
toliko v en prostor, jim je zato 
bila verjetno potrebna najmanj 
akademska izobrazba. Saj v tem 
so res morali biti strokovnjaki.

Delavci priprave
proizvodnega obrata 11



GLOBUS
Uporaba gospodinjskih, strojev za pomivanje posode se 

vedno bolj iški 'tudi v Belgiji. Medtem ko so leta 1963 uvozili 
šele 2084 strojev, pa ocenjujejo, da ¡je znašal uvoz leta 1965 že 
7000 komadov. Domača industrija je  zaenkrat omejena na mon
tažo tujih modelov, -predvsem General Eletric, Westinghouse, 
Constructa in Kenwood. V Belgiji ¡proizvedejo tako letno šele 
blizu ¡tisoč enot .strojev.

Po podatkih zapadno-nemškega strokovnega z-druženja za 
proizvodnjo emajliranih iz-delkov v Hagen-u znaša škoda, ki jo 
povzroča cundranje v emaj-lirskiih pečeh, letno nekaj milijo
nov DM.

izvajalci so: ZDA (119 milijonov ton), SSSR (90 milijonov ton), 
Japonska (41,1 milijnov ton), ZR Nemčija (36,8 milijonov ton), 
Velika Britanija (27,4 milijonov ton), Francija (19,6 milijonov 
ton) it-d.

Po podatkih OECD, ki se ¡nanašajo na leto 1962. in ki so 
bili šele ¡pred kratkim objavljeni, so v tem letu v ZDA za raz
iskovalna -dela -izdali 17 milijard dolarjev, pri -čemer je bilo 
v znan-stveno-razi-skovalnih službah zaposlenih preko 1 milijon 
strokovnjakov. SSSR je v i-stem letu v  -ta -namen ¡porabila 4 mi
lijarde dolarjev ob približno ¡istem številu zaposlenih. Na tisoč 
-prebivalcev pride v SZ ¡in ZDA blizu 10 znanstvenikov, v Veliki 
Britaniji 6, v ZR Nemčiji, Franciji in {dolandij-i pa samo 4 za
posleni -strokovnjaki.

Države SEV ¡bodo -krile svoje naraščajoče energetske po
trebe' z -na-fto in zemeljskim plinom. Delež Obeh imenovanih 
goriv bo pri energetski -bilanca posameznih držav SEV močno 
povečan -in bo znašal -leta11970 v Bolgariji 39,2 %  (1965 =  28,4 
odstotkov), ČSSR 20,5% (13,4 % leta 1965), NDR 16,3 % (7,1 %), 
v Ma-džar-skl 37,5 % (25,5%) -in v Poljski 14,4% (7,3 %).

Strokovnjaki nemške železarne v Bochumu (ZR Nbmčdja) 
so ugotovili, da je Obstojnost Cr^Ni ognjevzdržni-h ¡jekel, vgra
jenih v žgalne priprave, močno ogrožena v prisotnosti žvepla, 
z-lasti še v redukcijski atmosferi peči. Žveplo ima namreč ve
liko afiniteto napram niklju. Pri tem se tvori zelo agresivni 
nlklljev sulfid, 'ki hii-tro -razkraja zaščitni dk-si-dni krovni sloj 
ognjevzdržmih jekel. V -zameno za Cr-Nii -jekla priporoča žele
zarna v ¡tem -primeru prisotnosti žvepla -uporabo jfekel, ki so le- 
gira-na samo s -kromom, silicijem in delno tudi z manganom.

-Hitra -svetovna proizvodnja -vse-h vrst tekočih goriv nare
kuje Izgradnjo ve-dn-o večj-ih ladij -— cistern za prevoz nafte. 
Konec druge -svetovne vojne so imele -ladje — cisterne nosil
nost komaj 24.000 ton; danes -so v ¡prometu ladje z nosilnostjo 
100 ido 132 tisoč ton. V ¡prihodnjih letih -b-o-do zgrajene petro
lejske -la-dje z nosilnostjo do 171 tisoč ton. Te ladje im-aj-o 15 m 
ugreza in 320-m -dolžine. Tak‘razvoj v -gradnji ladij pa omejuje
jo ¡pristaniške ¡kapacitete -za razkladanje, ki ne -sledijo dovolj 
hitro ¡samemu ¡tehničnemu ¡razvoju ladjedelništva.

V Angliji obstajajo neurejeni ¡tržni odnosi, ki s-o pripeljali 
do državnih omejitev v -zvišanju prodajnih cen številnim po
tresnim ¡izdelkom. Vlada ije uvedla varnostni sistem, po kate
rem moraj-o proizvajalci v-sa-bo zvišanje prodajnih cen dolo
čenim -izdelkom prijaviti 4 tedne ¡pred nameravanim poveča
njem. Vlad-a pa 'ima pooblastilo, da v -določenih primerih lahko 
zamrzne ¡prodajne cene za največ 3 mesece.

Jeklarska industrija Montanske unije je leta 1965 proiz
vedla ¡blizu 86 milijonov ton ¡surovega -jekla ali 3,9% -več kot 
leta 1964. T,o povečanje proizvodnje 'je omogočil predvsem iz
voz -na tako imenovana tretja tržišča (nečlanice montanske uni
je), ki je  pora-stel o-d 10,5 milijona ton na 14 .milijonov to-n, 
medtem ko se je  uvoz jeklarskih -izdelkov skrčil za 0,7 milijona 
ton na 2 milijona ton -jekel.

Celotna izgradnja vzhodno-,slovaške železarne v K-ošicah, 
odkoder tudii naša tovarna ddbiva že -tretje -leto dekapi-ra.no 
pločevino, bo velja-la ČSSR blizu 10 milijard Kes investicijskih 
sredstev (=  800 milijard starih -din). Letna zmogljivost žele
zarne bo znašala po dokončni ¡izgradnji leta 1968 blizu 3,4 mi
lijona ton pločevine. Valjarna -bo -imela v končni fazi dve h-la-d-. 
no-valjani -progi za pločevino ¡širine -d-o 1,5 metra. Hladno va
ljanje bo doseglo hitrost 70 km na uro.

Svetovna proizvodnja jekel -se ge leta 1965. povečala za 
4,3 % ¡in dosegla -skupno 450 milijonov -ton jekel. Naj večji pro-

Po podatkih zveze japonskih jeklarn in železarn so se v 
štirih letih povečale ¡proizvodne kapacitete jekla ¡na Japonskem 
za 62 % -na 47,5 -milijonov ton, kapacitete -surovega železa pa 
za 89 % na 23,8 milijonov ton. Japonska zavzema dandanes v 
svetovnem iz-vozu eno najvidnejših mest, saj izvozi letno samo 
v ZDA preko 4 ¡milijone ton jekla d-n železa.

Za Veliko Brita-nij-o, ki je -leta 1964 prva liberalizirala zu
nanjo trgovino z vzhodnimi državami in Avstrij-o, iki je uvedla 
znatno liberalizacijo uvoza -končnih izdelkov s 1. novembrom 
1965., nameravata sedaj liberalizirati -uvoz iz vzhodno-evrop- 
skih držav tudi ZR -Nemčija in Francija. Medtem -ko -pri fran
coski v-ladi prevladuje -mišljenje, da -se -bodo s tem politični od
nosi s temi državami zbližali, pa računa bonska vlada, da bo 
ta n-jen ukrep omogočal vzhodnim državam, -da povečajo svoje 
nakupe in-dustmjške opreme -pri -njej, na -drug-i strani pa za- 
hodn-omemška vlada pričakuje, da -bodo cenejši izdelki iz teh 
držav v marsikateri ¡panogi zaustavili ¡nenehni -trend povečanja 
cen izdel-kov domače industrije. Vendar je ¡predvideno, -da se bo
sta obe državi zoperstavili event. takemu uvozu, čigar cene bi 
mogle pomeriti dumping. V tem primeru bi vlade uvedle po
novno količinske omejitve s kontingenti, če pa to ne bi zado
stovalo, pa prepovedale za določen čas uvoz takega blaga.

Odkar je avstrijsko ministrstvo -trgovine odpravilo v za
četku novembra 1965. dotedanjo prepoved uvoza emajlirane 
posode -iz vzhodnih -držav, -prihaja -do v-se večjega uv-oza zlasti 
češke in -delno tudi madžarske emajlirane posode v to državo.
Cene temu blagu so za preko 20 odstotkov nižje od izvoznih 
cen, ki jih je dosegalo lani naše po-djetje.

ČUDNA KUHINJA 
IN NEKAJ LO VSKIH ...

V -drugi številki Emajl-irca, ki 
je izšla -d-ne 9. 2. 1966, je bil pri
občen na šesti -strani članek pod 
naslovom »Čudna kuhinja«, ki ga 
je napi-sal Vlado Smeh. V tret j i 
številki, ki je ¡izšla 23. 2. 1966, 
pa je bil ¡priobčen članek pod na
slovom- »Nekaj lovskih — pred
vsem ¡pa ¡objektivno obveščanje«, 
-ki ga je napisal Ga-brijel Prezelj. 
Uredništvo našega lista je pre
jelo še tretji članek kot polemi

ka na ola-nek Gabriela Prezlja, ki 
ga je -napisal Vlado Smeh. Ta 
članek je_Jiil predložen uredni
škemu odboru na seji dne 11. 3. 
1966. Uredniški odbor je, ne da 
bi se -spuščal v preverjanje stvar
nosti navedb, ki so bile v teh 
člankih, sklenil zaključiti pole
miko s članki pod navedenimi 
naslovi, zaradi česar zadnji čla
nek ni objavljen.


